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GEAS, “Deu anys salvant vides i al servei

de la gent del mar a la Costa Brava”

L’ÀLBUM

Quatre-cents anys de gegants a Torroella

EL REFRANYER:

Dites del mes de juliol

Pel juliol, ni dona ni cargol (o col).

Raïms de Sant Jaume, raïms aigualits;
raïms de setembre, te'n llepes els dits.

Qui no bat per juliol, no bat quan vol. 

Pel juliol, amb poc foc bull el perol. 

Al juliol, la forca al coll. 

Pel juliol, les garbes a l’era i els bous al sol. 

Nit de juliol pluja no vol.

Al juliol, la cistella al mallol.
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tangible com la de tots els mortals. En 

general, els caracteritza el fet que 

vénen a ostentar la representativitat 

del grup humà que n'ha propiciat 

l'existència. Així, els gegants d'una 

ciutat, un barri, una escola o una 

entitat són justament el símbol de 

l'agrupació de persones que formen 

cadascun d'aquests col·lectius. La 

força de la comunitat queda exaltada 

en la grandària dels personatges. 

Són figures que generen sentiments 

contraposats —respecte, por, 

alegria, curiositat— precisament 

pe r l a  seva magn i f i cènc i a i  

monumentalitat. D'altra banda, són 

elements que tenen un valor més 

enllà de l'àmbit festiu, ja que 

esdevenen ambaixadors del lloc que 

representen.

A Torroella de Montgrí la figura dels 

gegants ha estat històricament molt 

important, com ho constata el fet que 

fa quatre-cents anys que tenim 

documentada la seva presència. 

Justament aquesta efemèride ha estat 

objecte de celebració per part de 

l’Associació d'Amics dels Gegants i 

Capgrossos de Torroella de Montgrí i 

l'Ajuntament durant el mes de maig. 

Per fer-ho es van organitzar diferents 

actes, alguns dels quals amb un elevat 

grau de simbolisme, com la cercavila 

de la nostra parella fins a l'església de 

Sant Genís, on van oferir un ball i van 

dormir-hi la nit del 15 de maig.

Un dels elements més arrelats a la 

cultura popular del nostre país és 

sens cap mena de dubte el dels 

gegants. Aquestes figures festives 

s'han convertit en un patrimoni 

tradicional i símbol d'identitat, per 

bé que no són exclusius de 

Catalunya, perquè també en 

trobem a la resta de l'Estat i a d'altres 

països. És a casa nostra, però, que el 

món geganter té una vitalitat que l'ha 

convertit en un element singular de 

la nostra manera de ser, com poden 

ser d'altres tradicions pròpies com la 

sardana o els castellers.

Trobem gegants mítics a totes les 

cultures. Són éssers fabulosos que 

protagonitzen fets essencials per als 

orígens de la comunitat o que 

simbolitzen el poder i la força d'allò 

que volen representar. A la 

mitologia grega, els gegants — els 

titans, els ciclops...— eren els fills de 

Gea, deessa Terra, i eren d'origen 

diví, però no immortals —Goliat, 

Samsó, Gargantua, etc.

Els seu origen és incert i té tradició 

en diversos països europeus. A 

Catalunya apareix documentat al 

segle XIV a la processó de corpus de 

Barcelona, i sembla que de bon 

principi era representat per un 

home disfressat i enfilat en xanques. 

Els gegants festius, els dels nostres 

dies, tenen una trajectòria vital 

LA BÚSTIA ELECTRÒNICA

Perquè EL MONTGRÍ sigui una revista viva i dinàmica, feta pel

i per al poble, us necessitem a vosaltres. Per això posem al

vostre abast aquesta bústia electrònica perquè ens poseu al

dia de tot allò que es cou al municipi.

La revista és vostra. Impliqueu-vos-hi!

revistamontgri@torroella.org
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Torroella, vila gegantera

La iniciativa va ser tot un èxit i ens va 

apropar encara més a aquestes 

entranyables figures del nostre ric i 

divers imaginari festiu. Aprofitant 

aquest fet d'actualitat, hem volgut 

dedicar el dossier central a 

aprofundir en el coneixement del 

fet geganter i l'imaginari festiu a 

Torroella. Estem convençuts que la 

lectura de les diferents aportacions 

que s'hi fan ens faran adonar de la 

veritable dimensió social i cultural 

que té tot allò que envolta aquestes 

figures tan estimades.
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El Departament de Política Territorial i Obres Públiques de la Generalitat (DPTOP) va 
presentar l'octubre del 2008 a informació pública els estudis de la variant de Torroella (C-31). 
L'avantprojecte incloïa dues opcions de traçat que passaven a banda i banda del riu Ter. 
L'opció sud va ser la més acceptada per la gent del territori, tot i que tant l'Ajuntament com 
la pagesia, el principal sector afectat, van presentar al·legacions per minimitzar-ne l'impacte 
paisatgístic i potenciar-ne la integració. En aquests moments, la Generalitat treballa en la 
resolució de les al·legacions i en la redacció d’un nou projecte de traçat.

Les al·legacions a les propostes de variant de Torroella,
pendents d'una resposta del DPTOP
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De les dues opcions que proposava 

l'estudi informatiu i d'impacte ambiental 

que va aparèixer publicat en el Diari 

Oficial de la Generalitat el mes d'octubre 

del 2008, la del traçat nord ha quedat, 

de seguida, descartada pel territori. 

Travessava el municipi torroellenc molt a 

prop del seu nucli i creava una barrera 

física entre la zona urbana i la zona de la 

riba del riu Ter. Davant d'això, el traçat 

sud ha obtingut tot el protagonisme, 

malgrat que no ha estat tampoc 

convincent. Projectat al sud de Torroella, 

abans d'arribar al Ter, prop de la rotonda 

d'encreuament entre la C-31 i la GI-643 

(ctra. de Serra de Daró), es tracta, en un 

primer tram, d'una via de nou traçat, 

paral·lela a la GI-643, pel costat sud. 

Però a partir del pont sobre el canal del 

Daró, se superposa a la GI-643 i, 

aproximadament a l'alçada del mas Bahí, 

se'n separa, girant cap al nord amb un 

tram de nou traçat fins arribar a la plana 

del Ter, que creua amb un viaducte d'un 

quilòmetre. Al nord del Ter, la variant 

connecta amb l'actual C-31, pròxima al 

límit entre els termes d'Ullà i la Tallada 

d'Empordà, i en el seu últim tram se 

superposa a l'actual C-31 i s'eixampla. El 

projecte descriu tres enllaços amb dues 

rotondes a banda i banda del tronc 

unides per un pas inferior o superior, una 

d'accés a Torroella, una al terme de 

Fontanilles i una a la zona de l'actual C-31, 

a prop de l'encreuament amb la carretera 

de l'Escala.

El posicionament de la gent del territori

El gran impacte d'aquesta infraestructura 

ha transcendit en forma de diverses 

al·legacions. Per una banda, el sector 

agrícola ha reclamat una tercera 

alternativa més coherent amb el paisatge 

i que minimitzi la partició de finques, 

aprofitant al màxim el traçat de les 

carreteres i camins existents o en desús. 

Una postura que també s'ha defensat a 

través de la revista digital Emporion, que a 

l'editorial del mes de desembre es 

plantejava si “coneixen els tècnics 

redactors de l'estudi quin és l'espai sobre 

el qual s’actua?”.  I és que, com ja ha 

passat amb d'altres propostes de 

variants a la comarca, l'estudi del 

DPTOP no convenç la gent del 

territori, que considera aquest 

projecte totalment desproporcionat. 

Es critica la distància en la presa de 

decisions, ja que sense un diàleg 

permanent amb els municipis afectats 

s'alenteix un procés necessari, mancat 

de la sensibilitat que cal. 

Les al·legacions presentades per 

l’Ajuntament han versat en una 

direcció similar i han apostat per un 

traçat sud amb unes modificacions 

que en minimitzin l’impacte. 

Suggerint uns traçats que discorrin, 

en la mesura que sigui possible, per 

partions de finques o en contigüitat 

amb traces del territori, i proposant, 

a l  mateix temps, t ipologies 

d'enllaços a un sol nivell. D'altra 

banda, l'Ajuntament també ha 

demanat que es resolgui el 

problema de la connectivitat amb 

l ' E s t a r t i t ,  u n a  c o s a  q u e  

l'avantprojecte no preveu.04

Imatge elaborada a 
partir de la 

documentació del 
projecte. Hi 

apareixen les dues 
alternatives 

presentades pel 
DPTOP, la primera 

correspondria al 
traçat sud, i la 

segona, al traçat 
nord.

Escriu
Sílvia Yxart
Col·laboradora d’EL MONTGRÍ



La celebració de l'aniversari de la consagració
de l'església proposa una activitat per a cada mes de l'any

El passat 3 de maig es van 

commemorar els quatre-cents anys 

exactes de la consagració de l'església 

de Sant Genís amb una missa 

solemne que va oficiar el bisbe de 

Girona, Francesc Pardo i Artigues, 

acompanyat dels preveres Josep 

Barcons, Josep Pou, Joan Baburés, 

Josep Quer, Miquel Bosch i Zeferí 

Borrat. Unes quatre-centes persones 

van assistir a l'acte, que va comptar 

amb les veus de les corals 

torroellenques Anselm Viola i El 

Recer, i va finalitzar amb el 

d e s c o b r i m e n t  d ' u n a  p l a c a  

commemorativa de l'aniversari. 

Després de la missa, es va fer un 

vermut popular al passeig de l'Església 

i un dinar al col·legi Guillem de Montgrí, 

on va assistir el bisbe, i segons Mn. Josep 

Barcons, “la gent va poder descobrir 

que és una persona molt propera”.

Malgrat que aquest era l'acte central de 

l'aniversari, el Consell Pastoral de la 

Parròquia ha promogut diferents activitats 

culturals i festives al llarg de l'any. L'acte 

inaugural va tenir lloc el 14 de novembre 

de 2008 amb la xerrada “Som pedres 

vives”, a càrrec de Joan Surroca, en la 

qual també es va fer l'entrega de premis 

del concurs de dibuix fet a les escoles del 

municipi per escollir la imatge de portada 

de la celebració, i es va gaudir del concert 

de la coral Exaudi Nos de Mataró. Des 

de llavors, cada mes, l'església ha acollit 

(1) La missa 
solemne dels 
quatre-cents anys 
de la consagració 
de l'església de Sant 
Genís que va oficiar 
el bisbe de Girona 
el 3 de maig va 
comptar amb 
multitud 
d'assistents. 
Fotografia: 
Santiago Sató.

(2) Conferència de 
Joan Surroca 
durant l’acte 
inaugural.
Fotografia: Jordi 
Casadevall.

Imatge sense datar 
de l’exposició 
popular de 
fotografies 
realitzada el mes 
d’abril a l’església 
per commemorar 
els quatre-cents 
anys de la seva 
consagració.

Escriu
Sílvia Yxart
Col·laboradora d’EL MONTGRÍ

Encara avui el perfil de l'església gòtica s'alça 

espectacular enmig de la vila torroellenca.  Es tracta d'un 

dels temples més grans de les comarques gironines. 

“Seria com la catedral del Baix Empordà”, assenyala 

l'actual rector Mn. Josep Barcons, un dels artífexs de la 

commemoració del temple. La seva construcció va 

durar tres-cents anys. Es va iniciar el 1306, després que 

l'antiga església de Sant Genís, d'estil romànic, s'hagués 

incendiat (1285).  El nou temple, aixecat amb pedra que 

va sortir del massís del Montgrí, es consagrà, finalment, 

el 3 de maig de 1609.  Segons el volum I del Llibre d'òbits 

de l'Arxiu de la Parròquia, aquella missa, oficiada pel 

bisbe Francisco Arévalo Suaso, va ser una festa de gran 

solemnitat que aplegà molta gent. “Deyan joves i vells 

que mai avian vista tanta gent forastera en Torroella”, 

redacta l'escrit amb èmfasi.

Quatre-cents anys de la consagració de l'església gòtica a Torroella de Montgrí
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diferents activitats: xerrades, concerts, 

exposicions... I és que la voluntat de la 

comissió organitzadora, integrada per 

diferents membres del Consell 

Pastoral de la Parròquia, ha estat oferir 

un programa variat que impliqui el 

poble en la celebració, perquè segons 

Mn. Josep, “la festa no és només per 

a ells, sinó també gràcies a ells, ja que 

sense la col·laboració de les diferents 

entitats i persones del municipi, el 

suport econòmic de l'Ajuntament i les 

infraestructures de Joventuts Musicals, 

no ho haguéssim pogut fer”. Tots 

aquests actes de commemoració de 

l'aniversari que se succeiran mes a 

mes acabaran per Nadal.

01 02



Després de deu anys, deixes la 

presidència de l'Estació Nàutica, tens 

la sensació d'haver fet els deures?

Ens podries definir el concepte 

d'Estació Nàutica ?

Sí, marxo amb la satisfacció d'haver vist 

com passàvem de set socis i 6.000 € de 

pressupost a cent vint socis i 180.000 €. 

Avui som una Estació Nàutica de 

referència, tant en turisme nàutic com 

familiar, i qualsevol destí que vol ser 

Estació Nàutica ve a l'Estartit per veure 

com ho fem. Penso que la renovació en 

el càrrec era important, perquè encara 

que siguem molts socis, es tracta d'una 

entitat prou petita com perquè el 

president marqui força la línia i el tarannà. 

Es tracta d'un destí especialitzat en 

turisme d'activitat nàutica. Concreta 

què som com a destí i uneix en forma 

d'associació privada tots els que 

aportem el producte, des de les 

empreses d'activitat i d'allotjament fins 

als comerços, restaurants, bars, servei 

portuari, correus i Ajuntament.

El concepte va néixer a la Mànega del 

Mar Menor, un destí especialitzat en 

vela de formació. Ho van crear, però es 

van adonar que no es podien 

promocionar estatalment sense 

El 1998, quan es va crear l'Estació 

Nàutica a l'Estartit, aquest concepte 

era pràcticament inexistent, com és 

que hi vau entrar?
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Narcís Coll
Expresident de l'Estació Nàutica l'Estartit - Illes Medes

Director de l'Hotel Medes II, un negoci familiar que han anat 
gestionant de generació en generació, va cedir, a inicis d'any, 
la presidència de l'Estació Nàutica, que encapçalava des del 
1998, a Josep M. Pla, del càmping Les Medes. Avui, parla dels 
projectes futurs de l'entitat amb la tranquil·litat de qui 
marxa amb la feina feta, i recorda satisfet que l'Estartit s'ha 
convertit en tot un referent dins l'Associació Espanyola 
d'Estacions Nàutiques.

estendre-ho a altres comunitats i, 

per això, van decidir buscar altres 

destins líders que no els fessin 

ombra. Primer van anar a Tarifa, que 

és un sector especialitzat en vent i, 

seguidament, vingueren a l'Estartit, 

que estàvem especialitzats en 

busseig. Tot i que es tractava d'un 

concepte abstracte i difícil d'explicar, 

com que aquí ja hi havia un col·lectiu 

d'empresaris joves que havíem 

constituït, entre el 1996-97, 

l'Associació de Foment del Turisme 

(AFOTUR), n'hi va haver alguns 

que, de seguida, ens hi vam 

interessar. Ens vam adonar que 

l'Estació Nàutica era una cosa similar 

a AFOTUR, però que concretava 

millor la línia de producte i el tipus de 

destí que volíem promocionar, amb 

uns objectius més específics. 

Era un concepte completament nou 

a tot arreu i no només vam ser la 

primera Estació Nàutica de 

Catalunya, també vam esdevenir la 

tercera d'Espanya i del món.

No, al principi, quan vam crear 

l'Associació Espanyola d'Estacions 

Nàutiques amb les tres estacions 

nàutiques pioneres, Turespaña ens 

va venir a dir que no érem ningú i 

vam veure que havíem de 

normalitzar la marca Estació Nàutica 

i traslladar-ho a altres zones... Va ser 

una època de molta feina, però que 

va donar els seus fruits... Avui, hi ha 

vint-i-cinc estacions nàutiques 

espanyoles i comptem amb 

pressupostos importants per a la 

promoció. El de Turespaña, 

enguany, està per sobre dels 

600.000 € i el de Turisme de 

I així és com vau esdevenir pioners 

a Catalunya.

Avui dia, compteu amb partides 

importants de Turespaña i de 

Turisme de Catalunya per a 

promocionar-vos, sempre ha 

estat així?

“La Costa Brava  fa temps que vol alguna cosa, que ningú sap ben 
bé què ha de ser, que la posi altra vegada al món”
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Escriu
Sílvia Yxart
Col·laboradora d’EL MONTGRÍ
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Catalunya, amb un conveni més 

petit, és d'uns 70.000 €.  A més, 

comptem amb la col·laboració del 

n o s t r e  A j u n t a m e n t ,  t a n t  

econòmicament com a l'hora de 

decidir accions i prioritats, i crec que 

aquesta ha estat una de les claus que 

el projecte hagi funcionat tan bé.

L'Estació Nàutica és com el 

departament I+D del nostre destí 

turístic, les coses que cada empresa 

en l’àmbit individual no pot fer, es 

proven a través de l'Estació 

Nàutica. Tot i així, localment, el 

repte seria seguir essent l'associació 

empresarial de referència i seguir-

nos entenent, tant com a conjunt 

de socis com amb l'Ajuntament. I en 

el terreny estatal i europeu, hi ha 

d i v e r s o s  p r o j e c t e s  e n  

desenvolupament, entre ells, la 

consol idac ió de l 'Agrupació 

Europea d'Estacions Nàutiques, 

que es va constituir l'any passat i que 

agrupa dos models força diferents, 

l'espanyol, més privat i comercial, i 

el francès, més públic i orientat a 

escolars, cosa que ens servirà per 

aprendre els uns dels altres i per 

tenir més difusió i exposició del 

nostre producte. 

Treballar amb el caràcter i la 

caracterització. Amb nàutica i el 

turisme familiar ho fem bé, ara 

avançarem en temes d'accessibilitat i 

de turisme esportiu, però això ho 

pot fer tothom i, per tant, crec que la 

nostra  tasca haur ia  d 'estar  

encaminada a vendre caràcter. Hem 

de mirar de ser com som i 

transmetre-ho, hem de fer que es 

noti des del punt de vista urbanístic, 

de retolació i d'oferta gastronòmica.

Durant molt temps va semblar que 

satisfer el client era fer les coses 

només com ell volia, però ara es veu 

Quina feina queda per al teu 

successor, en Josep M. Pla?

I, en l’àmbit turístic, quin és el 

repte que s'ha de plantejar ara 

l'Estartit?

No seria el contrari del que s'ha 

estat fent fins ara?

que no. El client també ha canviat. 

Abans, si el client alemany no tenia 

embotit del seu país semblava que no 

estava en un bon hotel, mentre que ara 

té molt clar que vol tastar l'embotit local. 

Dubto que sigui una bona solució, però 

és molt temptador. La Costa Brava  fa 

temps que vol alguna cosa, que ningú 

sap ben bé què ha de ser, que la posi 

altra vegada al món. A la zona sud hi ha 

hagut grans inversions, com Port 

Aventura, que han funcionat. Aquí, 

sempre ens diuen que no ens fa falta, 

perquè tenim un entorn privilegiat; 

l'entorn i la natura són molt bonics, 

però costa molt viure'n. 

I què en penses de crear un parc del 

western a la Costa Brava?

“L'Estació Nàutica és com 
el departament I+D del 
nostre destí turístic, les 
coses que cada empresa en 
l’àmbit individual no pot 
fer, es proven a través de 
l'Estació Nàutica.”

“A la zona sud hi ha hagut 
grans inversions, com Port 
Aventura, que han 
funcionat. Aquí, sempre 
ens diuen que no ens fa 
falta, perquè tenim un 
entorn privilegiat; l'entorn i 
la natura són molt bonics, 
però costa molt viure'n.”

07

Narcís Coll, 
director de 
l'Hotel Medes II, 
ha estat un dels 
promotors de 
l'Estació Nàutica 
de l'Estartit, 
encapçalant-la 
des dels seus 
orígens ha 
aconseguit que 
passés de set a 
cent vint socis al 
dia d'avui.



Un cop d’ull
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I Festival de Fotografia Mirades (abril). Exposició de bestiari popular a la capella de Sant Antoni (maig).

IV Trobades de Música de la Mediterrània (1, 2 i 3 de maig).

Danys de la llevantada de Sant Esteve.
Inici de les obres de restauració del
Castell del Montgrí i la cisterna (25-5-09).

Celebració institucional del Dia de la Dona Treballadora (1-5-09). Exposició «Deu anys del GEAS a l'Estartit» (febrer).



Un cop d’ull

09Visita dels alumnes de P4 del Guillem de Montgrí (20-5-09).

Recepció institucional als clubs locals que han pujat de categoria (16-6-09).

III Festival del Còmic (20 i 21 de juny).

Diada de Sant Jordi.

Recepció institucional als familiars del mestre i compositor Salvador Dabau (20-5-09). Visita del conseller de Cultura (24-01-09).

Inauguració de les Jornades Gastronòmiques de la Clova (juny).



La tercera època de la revista digital «Emporion»,
a punt de complir els tres anys

E
n
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ta

ts El desembre de 2006, un grup de torroellencs va decidir tornar a revifar Emporion, un diari 
quinzenal de principis de segle XX. Iniciaren una tercera època que s'adaptava als nous 
temps i que es presentava en format digital, al mateix temps que es bastia de l'esperit 
cultural i crític de l'antiga publicació. Després de tres anys, la revista s'ha fet un lloc entre els 
torroellencs i mira d'arrelar al Baix Ter, mentre actualitza el seu web i segueix anhelant 
tornar a esdevenir la revista impresa que va ser. 

reflexions i experiència d'autors tant 

diversos com Pere Blasi, Mossèn Viver, 

Josep Castells, Eduard Viñas, Joaquim 

Vallespí, Joan Pericot, Vicenç Bou, entre 

altres. Per emular-ho, aquells nous 

emprenedors van creure que l'actual 

revista també havia de comptar amb la 

ploma de diversos personatges 

emblemàtics de la vila que li conferissin 

aquesta orientació ciutadana, cultural, 

progressista i de lliure pensament.  

Aquestes persones, de mica en mica, 

van anar sorgint i s'anà consolidant el 

que seria el consell de redacció de la 

publicació amb Jaume Bassa, Jordi 

Bellapart, Montserrat Blai, Vicenç Fiol, 

Gabriel Martinoy, Cels Sais, Santiago 

Sató, Joan Surroca i Enric Torrent. 

Tanmateix, al principi, no tot fou un 

camí de roses. El projecte passà per 

moments complicats. La recerca per 

trobar professionals del periodisme 

que volguessin encapçalar el projecte 

fou un fracàs i la intenció de fer una 

versió impresa de la revista s'hagué 

d'ajornar, ja que tot i que s'havia previst 

que sortís mensualment, el pressupost 

era inassolible. Momentàniament, 

això els desinflà, però aviat van 

descobrir una nova possibilitat. El segle 

XXI, l'era d’internet i de la globalització, 

proposava, amb menys despeses, una 

edició digital. L’únic impediment eren 

els pocs coneixements web que 

tenien, una mancança, però, que aviat 

van cobrir. En Santiago Sató tenia 

prou nocions informàtiques com per 

fer la primera maqueta del lloc web i, 

gràcies a això, el desembre de 2006, 

Emporion va iniciar el seu periple 

digital i la seva tercera època com a 

revista. 

D'ençà de llavors, la publicació ha 

donat veu a l'actualitat i a l'activitat 

cultural del municipi, al mateix temps 

que ha anat fent una important tasca 

de recuperació històrica, ja que ha 

apropat els seus lectors a la primera i 

segona època de la revista en format 

digital. Per tot plegat, però sobretot 

per aquesta important tasca de 

difusió cultural, l'any passat, el 

consistori els va guardonar amb la 

Medalla del Montgrí.

Actualment, miren d'arrelar als 

municipis veïns, donant un to més 

regional a la publicació. I, conscients 

que la versió impresa encara tardarà 

a arribar, actualitzen el web perquè 

tingui el programari més punter. 

També i pel que fa a l’entitat, des que 

el passat 21 d'abril el Departament 

de Cultura de la Generalitat els va 

oficialitzar com a associació, busquen 

la manera d'introduir-se més dins del 

municipi i implicar nova gent, 

sobretot jovent, perquè la revista 

pugui renovar el consell de redacció i 

ser més fresca i plural.

Fa tres anys, els paral·lelismes històrics 

que vivia la cultura i la llengua catalana 

amb el que es llegia a través de les 

pàgines de l 'antic  quinzenal  

torroellenc Emporion, editat per 

l'Ateneu Montgrí els primes decennis 

del segle XX i que es troba al centre de 

documentació de Can Quintana, van 

fer creure a un grup de torroellencs la 

possibilitat de revifar l'antiga revista 

cultural. El periòdic, de tarannà 

reivindicatiu i crític, havia desaparegut 

en dos moments cabdals de la nostra 

història, la primera època, entre 1915 

i 1923, finalitzà amb la dictadura de 

Primo de Rivera, que en prohibí 

l’edició,  i la segona, de 1932 a 1936, 

desaparegué amb la guerra civil 

espanyola. Malgrat que el seu silenci 

s'eternitzà durant setanta anys, el 

llegat i l'empremta que deixaren foren 

prou importants perquè el 2006 

alguns volguessin recuperar-ne 

l’essència. 

Els orígens

L'originària revista Emporion, que va 

néixer de la fusió de dues publicacions 

locals de tendència divergent, El 

Montgrí i Mont-gris, va recollir les 10

Escriu
Sílvia Yxart
Col·laboradora d’EL MONTGRÍ

(1) i (2) Evolució 
de les portades de 
la revista Emporion 

en les seves 
diferents èpoques 

fins a arribar a 
l'actual, en format 

digital.

(3) Medalla del 
Montgrí 2008.

Fotografia: arxiu 
fotogràfic de la 

revista Emporion.
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Donar sang és donar vida
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Al nostre país, les transfusions de sang 

es van practicar amb èxit directament 

de donant a malalt abans de la guerra 

civil espanyola, i amb la guerra es van 

començar a crear els primers bancs de 

sang amb molt bons resultats. 

Amb la segona guerra mundial, Europa 

va disposar d'una xarxa de bancs de 

sang amb la informació dels grups 

sanguinis tant del donant com del 

receptor, i això va provocar que se 

salvessin milers de vides.

A Torroella, ja durant els anys quaranta, 

el doctor Molinas va practicar 

transfusions directes de donant a malalt.

I, avui dia, l'Associació de Donants de 

Sang de Girona compta amb un capital 

humà d'aproximadament cinquanta mil 

donants de sang actius i cent trenta mil 

de censats. La província de Girona té 

dos-cents cinquanta delegats repartits 

per cent seixanta tres municipis on es 

fan extraccions. Així, durant l'any 2008, 

a les comarques gironines es van 

aconseguir 36.805 donacions que van 

suposar un increment de sis-centes 

deu bosses respecte l'any anterior. A 

Torroella de Montgrí i l'Estartit, durant 

el 2008 es van fer cinc-centes vint-i-

cinc donacions, cosa que representa 

que a Torroella es recullen quaranta-

vuit donacions per cada mil habitants.

No cal que anem a l'altra punta del 

planeta per canviar les coses que no 

ens agraden. Hi ha gestos senzills i 

relativament fàcils que ajuden que en 

aquest nostre món surti el sol cada dia. 

Donar sang n'és un i és una acció que 

podem fer a casa nostra.

Trobada de delegats del Baix 

Empordà

A l'octubre, marató de donació 

de sang

El passat 25 d'abril Torroella de 

Montgrí va acollir la trobada anual de 

delegats de l'Associació de Donants 

de Sang del Baix Empordà. Aquesta va 

comptar amb la participació de més 

d'una vintena de delegats de municipis 

de la nostra comarca. Al matí, la Rosi 

Campins i en Blai Buisan, de la junta 

rectora de l'Associació, van exposar el 

balanç de l'activitat a la comarca del 

Baix Empordà al llarg del 2008. Tot 

seguit, el doctor Joan Profitós del Banc 

de Sang va fer una xerrada sobre la 

donació de teixits, possibilitat, encara 

avui, força desconeguda al nostre país. 

Després de dinar al Palau Lo Mirador, 

els delegats del Baix Empordà vam 

gaudir d'una interessant visita guiada al 

Museu de la Mediterrània a càrrec del 

seu director Antoni Roviras. Des 

d'aquí, el nostre més sincer agraïment 

a Can Quintana i al Palau Lo Mirador, 

entitats que en tot moment ens van 

ajudar en l’organització de la trobada.

La delegació torroellenca de 

l'Associació de Donants de Sang s'ha 

La donació voluntària de sang, a més de representar un acte de generositat i de 
responsabilitat, és un fet fonamental perquè la medicina pugui desenvolupar la seva 
tasca. Diàriament se salven moltes vides gràcies a les transfusions de sang, plasma i 
teixits. Des dels seus inicis, les transfusions han evolucionat molt, de manera que avui 
dia és una pràctica gairebé indestriable de la ciència mèdica.  

Escriuen
Genís Baquer Creixell i
Jordi Reynés López
Delegats a Torroella de Montgrí
de l’Associació de Donants de
Sang de Girona

proposat per al proper 31 d'octubre 

l’organització al nostre municipi d'una 

marató de donació de sang. La marató 

és una proposta que té com a 

objectius essencials estimular l'acte 

lliure i responsable de la donació de 

sang i aconseguir nous donants. Amb 

la col·laboració del teixit associatiu del 

nostre municipi, ens proposem 

organitzar un programa d'activitats ben 

diverses al llarg de tot el dia amb el 

propòsit d'estimular la donació de sang 

a casa nostra. La marató només serà 

possible amb la implicació dels 

diversos sectors del nostre municipi: 

entitats, comerços, empreses, 

ciutadania en general. Des d'aquí 

volem fer una crida perquè els que es 

vulguin sumar al projecte es posin en 

contacte amb l'Associació per tal de 

veure com poden col·laborar-hi. Ben 

aviat farem una trobada amb les 

associacions del municipi per presentar 

el projecte i demanar - los ajuda.

La delegació 
torroellenca de 
l'Associació de 
Donants de Sang de 
Torroella de Montgrí 
organitzarà el proper 
31 d’octubre una 
marató de donació 
de sang en la qual 
volen implicar 
diferents sectors del 
municipi.



Les Dunes per ponent

Escriu
Narcís Arbusé i Bellapart
Col·laborador d’EL MONTGRÍ

baixa decidit cap al nord i que, de 

moment, serà la nostra guia a seguir. És 

un camí que ens permetrà no perdre 

de vista en cap moment la carretera 

principal que, en un nivell més baix, 

s'escola per la nostra dreta.

Després dels primers set revolts 

inicials — i forts — de la carretera, 

camí i corriol conflueixen en un mateix 

lloc, al punt més baix del córrec del 

mas Reguinell. Ara el corriol lliscarà 

més planer.

Un centenar de metres més endavant,  

si seguim per la carretera, es troba la 

primera cruïlla de camí de carro que 

s'endinsa cap a l'est, és a dir, a l'altre 

costat del camí on ens trobem. Primera 

referència important. Mentrestant, i a 

peu de carretera, un eixart de pedra 

aguanta les feixes per on passa el 

nostre corriol.

Després  d ' uns  a l t re s  cen t  

cinquanta metres, un segon 

trencall paral·lel a l'anterior ens 

porta cap a les fonts dels Tres Reis al 

primer desviament, o a la d'en 

Reixaquet i la barraca Trobada si 

agafem la segona variant. De seguir 

el mateix camí tota l'estona, 

tornarem a la carretera principal de 

la qual ens haurem desviat, però al 

final de la recta, ja al davant del 

córrec del Gorrista.

Mentrestant, i mantenint-nos en 

el nostre corriol, pel costat de 

sota Roca Galera, hi anirem 

trobant testimonis de no tan 

antics conreus.

Així, i agafant com a referència els 

ponts de rajol que servien 

d'entrada a les antigues finques des 

de la carretera principal i cap a l'est, 

podem esmentar: passat el segon 

pont, que es troba a vuit-cents 

cinquanta metres de la casa 

forestal, a un centenar de metres 

del corriol i cap al nord-oest, 

seguint la primera feixa del terreny 

podem trobar la barraca d'en 

Masó, ara molt protegida de 

mirades ind i sc re tes per l a  

vegetació que s’hi amuntega al 

davant. És una barraca que mira 

cap al camí, feta de pedra i dins del 

mateix marge, amb el sostre de 

grans lloses també de pedra.

Entre el tercer i quart pont, aquest 

mig tocat pel seu costat nord, es troba 

a peu de carretera i sota d'un llentiscle 

el dipòsit que fou d'en Vinardell, 

encara capaç de recollir l'aigua plujana 

malgrat el pas del temps.

Més enllà de la casa del guarda, a la 

part nord de les Dunes, encara es 

pot trobar algun itinerari de 

passejar molt agradable i que la 

pròpia vegetació arredossada, 

gelosa ella, amaga de la vista 

agosarada del vianant.

És un itinerari de sis quilòmetres 

exactes, fets amb bon camí, però 

amb parades necessàries per a 

poder adonar-nos del que ens 

envolta. Els límits proposats serien 

els indrets que podem trobar des 

de la carretera que va del coll de 

les Sorres (o d'Empúries) cap 

amunt i als peus de Roca Galera, la 

mola pètria que tanca les Dunes 

per ponent.

Sense voler insistir gaire en les 

d i s t à n c i e s ,  é s  c u r i ó s  q u e  

pràcticament cada cent metres es 

trobi alguna fita que ens pot servir de 

referència.

Començant a baixar des de 

l'aparcament de la casa del guarda, 

— antic viver de pins—, ja al primer 

revolt del camí es troba el trencall 

que, cap a l'oest, mena a l'ermita de 

Santa Caterina, passant ben a prop 

del mas Reguinell.

És a la connexió d'aquests dos 

camins que hi ha un corriol que 12
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raDipòsit amunt, és a dir, cap a ponent 

i passant un petit córrec, es troben 

les peces d'antics olivars, amb les 

barraques d'en Geli, força ben 

conservada i gran, i més enllà de la 

línia elèctrica, la barraca d'en Xalan, 

més modesta i mirant cap al nord.

Tornats al nostre corriol, pujarem 

pel llom o esquena d'ase del turó 

sorrenc i allargassat cap al nord, i 

anirem baixant camí enllà després 

de trobar les restes d'una barraca 

mig enrunada, abans d'entrar al 

córrec del Gorrista. Fins ara, 

haurem fet uns mil cinc-cents 

metres de recorregut.

A partir d'aquí el corriol ha 

desaparegut i haurem de seguir per 

la carretera un centenar de metres 

més fins al proper camí que baixa 

pel costat esquerre. 

Aquest camí es veu limitat per una 

vegetació més feréstega i que ens 

limitarà la visió llarga de la qual 

havíem gaudit fins ara. Més endavant 

ja millorarà. Mentrestant, en aquest 

punt i a peu de muntanya, es troba 

un recòndit forn de calç amb la seva 

pedrera una mica més amunt.

Una propera cruïlla del camí ens 

farà decidir entre seguir recte cap a 

la peça d'en Burgas o bé anar cap a 

la dreta fins a tocar la modesta 

barraca d'en Salís i, pocs metres 

més endavant i pel costat de 

ponent, la finca d'en Rems, molt 

ben conreada.

Aquestes propietats són les úniques 

que els seus amos no n'han perdut la 

titularitat al llarg de les distintes 

revisions cadastrals per part de l'Estat.

Després de més d'un centenar de 

metres camí sorrenc enllà, es troba 

una cruïlla en forma de T on 

decantarem cap a l'est, iniciant el 

camí de tornada ja en direcció cap al 

jardí de Sant Josep, indret que 

trobarem un cop superada la 

següent cruïlla, ja al pla dels Coixins, 

i seguint ja cap al nord, és a dir, un 

altre cop cap a la dreta.

A l'entrada del Coma Llobera, 

portarem recorreguts uns tres 

quilòmetres. Per als amants del 

detall, a un centenar de metres cap 

a l'est del torrent, es troba una 

minúscula barraca de pedra seca, al 

bell mig de la vegetació.

Mig quilòmetre més enllà, a peu de 

carretera es troben les runes de la 

barraca d'en Pepis, amb el seu 

dipòsit al costat.

Uns quatre-cents metres més 

endavant, en un revolt del camí, hi 

ha l'entrada cap a l'esquerra que 

mena al puig de la Reina o cap a la 

barraca Trobada.

Al cap de poc, tornarem a trobar el 

trencall per on havíem decantat 

per anar cap a les peces conreades. 

La sortida, molt agradable, i de 

molt bon fer i gens perdedora, 

acabarà a l'inici, és a dir, al davant de 

la casa del guarda.

Fet i fet, prop d'un parell d'horetes 

escasses. Us la recomano.

(1) Casa del guarda 
de les Dunes.

(2) Mas Reguinell.

(3) La barraca d'en 
Geli.

(4) Jardí de Sant 
Josep.

Fotografies: Narcís 
Arbusé.
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Un bon indicador de la importància que tenen els gegants per a la gent de Torroella es 

troba en el munt d'escrits, treballs i la quantitat d'investigadors que n'han arribat a  

parlar. Aquest article vol ser una modesta ressenya per acostar breument, a través de la 

nostra historiografia local, la història d'aquests il·lustres personatges dels quals 

comencem a tenir referències el 1608, per tant, fa aproximadament quatre-cents anys.

Un xic d'història sobre els
quatre-cents anys de gegants a Torroella

moment que va produir-se. Trobem 

dades que ens permeten seguir els 

passos de tan elevats personatges fins 

a una època molt reculada; però 

aquestes dades no són del tot 

concretes, i en arribar a un moment 

es perden sense conduir-nos al punt 

inicial de vida.”

De totes maneres, sembla força 

acceptat que els gegants i el bestiari 

que els acompanya, i que animen avui 

tantes festes populars d'arreu de 

Catalunya, estan molt lligats a la festa 

de Corpus – instituïda l'any 1316 pel 

papa Joan XXII. A les processons de 

Corpus, aquestes figures formaven 

part del seguici i  ballaven i 

representaven esceni f icacions 

bíbliques. Hi ha qui considera que 

simbolitzaven «els poders vençuts 

per Nostre Senyor» i que el sacerdot 

ho ostentava com un senyal de la 

força de Déu; també hi ha qui 

considera que representaven 

senyors, sobirans o poderosos que 

«homenatjaven el Déu Totpoderós».

Des del segle XIV Torroella de 

Montgrí era una pròspera vila reial. 

Durant els segles XVI i XVII hi trobem 

una classe comerciant rica i uns 

prop ie tar i s  benes tants  que 

controlaven la casa de la vila al costat 

d'una església influent i pròspera. 

El gegant i la geganta de Torroella

Sobre l'origen de les figures de 

l'imaginari festiu se n'han recollit 

moltes notícies i teories diverses, 

però no queda clar quin en pot ser 

l’origen geogràfic. Hi ha informació 

de gegants a molts punts d'Europa 

com Londres, Flandes, Hongria... 

Tot  i  a ix í ,  aprof i tant  l ' any  

d'homenatge al cèlebre folklorista 

català Joan Amades, reproduirem, 

prudentment, la seva opinió: “El fet 

inicial dels gegants, com el de 

moltes altres coses que viuen 

fortament arrelades en els nostres 

costums i que parlen profundament 

al nostre esperit, s'ha perdut en la 

llunyania del temps, i és del tot 

impossible precisar-ne amb 

exactitud el veritable origen i el 

Escriu
Marc Roura i Pujol
Àrea de Cultura, Joventut i Festes

1

 AMADES, Gegants, nans i altres entremesos, p. 45.Joan. 1

Els Gegants a la 
plaça de la Vila a 

inicis dels anys vint.

Fotografia: arxiu 
Miquel Graells.



Els gegants actuals

Testimonis orals recollits en 

diferents escrits també ens ajuden a 

refer la història dels nostres gegants. 

El senyor Ramon Séculi, perruquer 

dels gegants a principis del segle XX, 

explica que l’any 1880 es va 

substituir la parella, perquè el gegant 

“va morir d'una topada a la 

cantonada de can Quicus del carrer 

Major”. L'autor de les noves figures 

va ser un artista conegut amb el 

nom del Rellotger que, segons 

sembla, va fer l'estampa del cap del 

gegant a la seva semblança. 

Les figures van tornar a ser 

retocades pels volts del 1930 per en 

Viñas, ebenista torroellenc, i per en 

Aquesta realitat possibilitava una 

vinculació directa amb les grans 

ciutats com Barcelona i Girona i 

facilitava que qualsevol manifestació 

litúrgica, festiva o popular es copiés i 

s'adaptés a les celebracions locals de 

la vila.

La primera referència escrita que 

trobem de l'existència de gegants a 

casa nostra es remunta l'any 1608 

en una visita pastoral que va fer el 

bisbe Suaso en la qual es parla d'un 

gegant i un drac. Això ens permet 

afirmar que, com a mínim, ja fa 

quatre-cents anys de la presència de 

gegants a Torroella.

Sembla, com també passa a altres 

llocs, que en un primer moment 

només existia el gegant. No és fins al 

1628 que es reflecteix l'existència de 

la geganta. Entre les despeses que va 

fer la Universitat per a la processó de 

Corpus, s'hi esmenta una partida de 

setze sous per portar els gegants i fer 

ballar la geganta. En els mateixos 

comptes, l'any 1638, hi trobem 

unes “despeses d'aiguacuit, carmí i 

midó” per a l'àliga, pagades a un tal 

Sagàs, fuster de la vila.  En el llibre 

Taba de la neu de la Universitat, datat 

del 1666, un acord municipal 

expressa la necessitat de donar 

refresc al seguici que toca els 

tambors, fan ballar els gegants i 

porten el drac. Tot fa pensar que en 

aquesta segona meitat del segle XVII 

Torroella gaudeix d'una parella de 

gegants, d'un drac i d'una àliga.

Amb el temps, els gegants participen 

també a la Festa Major de Sant Genís 

i a altres celebracions i tanta sortida 

provoca que s'hagin de reparar o fer 

de nou en diverses ocasions, cosa 

que aporta dades històriques 

interessants. Un compte de clavari 

del 1679 ens descobreix que en 

aquell any es va construir una parella 

de gegants nous, ja que hi surt 

detallat el cost dels caps, mans, 

cabellera, transport... I, en el tercer 

Llibre de Conclusions, hi trobem una 

descripció del 1729 on es proposa la 

reparació del cap de la geganta, 

perquè “es troba romput”.

Pericot, que va escriure un 

i n t e r e s s a n t  a r t i c l e  s o b r e  

(1) Imatge sense 
datar dels 
gegants a la plaça 
de la Vila.
Fotografia: 
Centre de 
Documentació 
Museu de la 
Mediterrània.

(2) Els gegants 
exposats al 
museu van 
passar pel Palau 
de la Virreina de 
Barcelona, 
exposats el 
2006.
Fotografia: 
Marc Roura.
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que tenen més de seixanta anys 

(1948), com els centenaris (1880) 

es poden veure al Museu de la 

Mediterrània. De fet, és habitual 

q u e ,  p e t i t s  i  g r a n s ,  e n s  

entretinguem una estoneta per 

v i s i t a r- los .  E l s  que sur ten 

habitualment són els que es troben 

a la planta baixa, mentre que els 

centenaris són al primer pis del 

museu, sense vestimenta i sense 

cabellera, per entendre com estan 

construïts per dins i com en deuen 

de ser, de pesats. Can Quintana 

s'ha convertit en la casa del gegant i 

de la geganta... un casal noble per a 

uns nobles personatges.

Amb el pseudònim de Palet, Josep 

Castells ens explica a la revista 

Emporion del 6 d'octubre del 1918 

que “tothom sap que antigament els 

gegants posseïen moltes propietats, 

entre les quals es contaven dos o 

tres masos amb bestiar i bones 

terres. No fa pas gaire temps vàrem 

veure una bóta que en la cara de 

davant s'hi llegia en lletres grosses: 

propietat dels gegants. Devia ésser 

per a guardar-hi el vi de les vinyes 

dels gegants”. 

També mossèn Francesc Viver ens 

en parla en un altre article publicat 

l'any 1930 en el Llibre de la Festa 

Major, i afegeix: “En la muntanya 

Gran hom troba el camp del 

Porrer (així anomenat el gegant 

per la porra que porta), abans 

propietat dels gegants. Segons ens 

diu el conegut Sr. Ramon Séculi els 

béns dels gegants servien per 

subvenir amb les rendes i venda de 

productes a llurs necessitats i les 

de la vila i per comprar ventalls als 

Srs. Regidors.”

I, finalment, Pere Castells, en un 

escrit publicat en el Llibre de la Festa 

Major de l'any 1963, diu: “En una 

propietat de gran categoria, la torre 

Ponsa, hi ha un camp conegut amb 

Els gegants de Torroella eren 

antics propietaris rurals

el nom de camp del Porrer, títol significatiu 

que correspon al gegant per referència a la 

porra que porta. Aquest detall ens fa 

creure que la torre Ponsa era propietat dels 

gegants com ho confirmaria el fet d'haver 

estat una finca municipal; a la clau de volta 

de la porta d'entrada a aquesta bella masia 

hi figura l'escut de la vila.”

Bibliografia:

CASTELL PALET, Els nostres gegants. 
Emporion,1918.

VIVER, Francesc.  Els gegants de Torroella de 
Montgrí. Lleu estudi per a llur història i psicologia. 
Llibre de la Festa Major,1930.

PERICOT, Joan. Observacions Artístiques. Llibre 
de la Festa Major, 1930.

AMADES, Joan. «Torroella de Montgrí» A: 
Gegants, nans i altres entremesos, 1934, p. 98-
99.

CASTELLS, Pere. Els gegants de Torroella, antics 
propietaris feudals. Llibre de la Festa Major, 
1963.

AUDIVERT, Marcel· l í . «Els gegants de 
Torroella». A: Torroella, una vila singular, 
1983, p. 451 – 456.

VERT I PLANAS, Josep. Els gegants de Torroella de 
Montgrí. Revista de Girona, núm. 156, (gener-
febrer 1993), p. 58-61.

ROVIRAS, Antoni; TORRENT, Enric. «Els gegants.» 
A: Torroella i l'Estartit. Quaderns de la Revista 
de Girona, p. 82-83.

BASSA, Jaume; BACA, Jan. «Els grans senyors de 
la Vila». A: Torroella, vila vella, 2007, p. 86 a 
89.

Josep. 

Imatge sense datar, 
probablement 

d’inicis del segle 
XX, de la plaça de 
Torroella amb els 

seus gegants.
Fotografia: arxiu 

Miquel Graells.



Tot i que els portadors de gegants, 

durant molt temps, foren pagats per 

l'Ajuntament, perquè es tractava 

d'una feina com qualsevol altra, quan 

l'Eduard Viñas començà a portar-los, 

aquell ofici esdevingué una tradició 

feta per amor a l'art. Des de llavors, 

els geganters torroellencs surten per 

la recompensa d' il·lusionar petits i 

grans amb la xerinola i, en acabat, 

l'Ajuntament els paga un bon 

vermut.  L'actual colla gegantera, la 

Colla d'Amics dels Gegants i els 

Capgrossos de Torroella, que des 

de fa deu o dotze anys són els que 

tenen cura dels gegants, són hereus 

d'aquesta tradició. Malgrat que no 

tenen res a veure amb els que hi 

hagué fa uns anys a la vila i que, el 

2006, foren homenatjats, sí que 

recullen el seu esperit i experiència a 

través de la figura d'en Narcís Noguer, 

que ha fet de pont entre les dues 

generacions geganteres.

La colla, en un principi, només 

s'encarregava dels gegants, però quan el 

2005 l'Ajuntament va decidir restaurar 

els capgrossos i crear noves figures, 

també se'n van començar a cuidar. Per 

tal de poder-ho fer, però, hagueren de 

buscar més gent i, tot i les seves pors, 

van acabar trobant-ne més aviat del que 

es pensaven. De seguida van ser les deu 

persones que són en l'actualitat.

El 2007 van participar amb el consistori 

en la creació de dos nous capgrossos. 

Per una banda es va apostar per una 

Geganters i portadors de capgrossos

figura nova, el Duc que, segons en 

Marc Muñoz, un dels membres de la 

colla, “és una figura molt vinculada a 

la vila, que havia de ser-hi” i, per altra 

banda, es va recuperar la figura de 

l'Esquivamosques,  endegant una 

campanya de recuperació de 

capgrossos històrics que culminarà 

amb la creació, pròximament, del 

drac documentat el 1608.  I, 

finalment el 2008, van completar el 

quadre festiu amb el Gegantó que, a 

part de ser un personatge verídic i de 

la memòria popular torroellenca, 

donava continuïtat a la colla, ja que 

els més joves podien començar a 

portar gegants.

Aquests últims anys, la Colla viu un 

moment dolç, perquè segons en 

Marc tot i que “això dels gegants 
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Els Amics dels Gegants i dels Capgrossos de Torroella
donen continuïtat a una tradició centenària de la nostra vila

Torroella ha tingut tradició gegantera des de ben antic. Una tradició, però, que no existiria 

si, darrere, no hi hagués hagut gent amb la il·lusió de fer-la realitat. Al llarg de la història, 

diferents portadors de gegants han alternat les seves rutines amb la tasca de sortir, dies 

comptats, a fer dansar i ballar la gent de la vila al so de les gralles i el pas dels gegants.

Escriu
Sílvia Yxart
Col·laboradora d’EL MONTGRÍ

La colla 
gegantera de 
Torroella 
promou diferents 
activitats al llarg 
de l’any.
Fotografies: 
Marc Roura.



L'Agrupació de Colles de Geganters de Catalunya (ACGC), juntament 

amb l'editorial Naono, van posar en marxa fa uns anys el col·leccionable 

"Els gegants de Catalunya" amb la voluntat de divulgar una de les 

tradicions més arrelades al nostre país i van oferir les reproduccions en 

miniatura dels gegants més emblemàtics de Catalunya. Enguany, amb 

motiu dels quatre-cents anys de gegants a Torroella de Montgrí, la nostra 

parella s’ha guanyat un lloc dins de la col·lecció. 

El col·leccionable dels gegants de Torroella, que ja està a la venda, consta 

de les figures a escala 1:33, fabricades amb resina de gran qualitat i 

pintades a mà dins d’una caixa especial que les protegeix. Es pot 

aconseguir a les properes trobades i festes geganteres.

Els gegants passen a formar part d'una exclusiva col·lecció

de gegants centenaris en miniatura
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sempre té pujades i baixades, hi ha 

hagut un ressorgiment”. Tot i així 

admet que volen ser prudents, “no 

volem sortir gaire, perquè la gent no 

es cremi” i, per això, a excepció 

d'aquest any, que se celebren els 

quatre-cents anys de Gegants a la 

Vila, només solen sortir durant les 

manifestacions festives de la vila.

D'altra banda, per mirar que no 

s'esvaeixi aquesta fal·lera gegantera, 

la Colla ha entrat en una etapa molt 

activa i està tirant endavant diferents 

projectes. Per una banda, ha iniciat 

una petició conjunta, amb l'àrea de 

Cultura de l'Ajuntament i el Museu 

de la Mediterrània, perquè els 

gegants de Torroella siguin inclosos 

en el catàleg del Patrimoni Cultural 

Català, i la festa gegantera també 

formi part del catàleg del Patrimoni 

Festiu de Catalunya. 

A més, amb motiu de l'aniversari, 

volen mirar de publicar un llibre dels 

quatre-cents anys d'història dels 

gegants amb tots els textos i imatges 

que hi ha. 

I, conscients que la cultura popular 

s'ha de treballar des de petits, volen 

incidir perquè arribi a les escoles. 

Enguany, amb la celebració de l'Any 

Amades ha estat fàcil, però estaria 

bé que es treballés sempre. Per 

això volen seguir muntant, 

anualment, una exposició com la 

que han fet aquest any sobre 

l'imaginari festiu, que doni origen a 

nous treballs escolars. 

Finalment volen innovar pel que fa a 

la sortida dels gegants.  A partir 

d'aquest estiu, els gegants, per la 

Festa Major de Sant Genís, sortiran 

acompanyats d'una altra colla 

gegantera. Enguany, s'estrenaran 

amb els Gegants del Pi de 

Barcelona, que són uns personatges 

que, com els nostres, tenen una 

llarga tradició centenària.

L’associació treballa per projectar 

la cultura popular

Els gegants en 
una sortida a la 
capital gironina.

Fotografies: 
Marc Roura.



El passat 16 i 17 de maig a Torroella 

es van viure els actes centrals de la 

celebració que commemorava els 

quatre-cents anys de gegants de la 

vila. Tot va començar el dissabte 

amb una cercavila nocturna, amb els 

gegants locals, l'esquivamosques i 

diverses bèsties de foc de Barcelona 

com l'Arpella i la Víbria, que sortiren 

del pati de Can Quintana i acabaren 

a l'església de Sant Genís, on 

oferiren un ball i reposaren fins a 

l'endemà. La festa seguí diumenge al 

matí amb una cercavila amb totes les 

figures i colles participants que van 

voler acompanyar la local - l'Estartit, 

Amer, Cassà de la Selva, Argentona, 

Fal·lera Gironina i la Bisbal 

d'Empordà - .  L'acte va finalitzar a la 

plaça de la Vila, on cada parella va 

oferir el seu ball de gegants i es van 

donar per tancats  els actes 

c o m m e m o r a t i u s  d ' a q u e s t a  

efemèride que han organitzat 

conjuntament l'Associació d'Amics 

dels Gegants i dels Capgrossos de 

Torroella de Montgrí i l'Ajuntament.

Diferents tallers i exposicions

Tot i així cal recordar que la 

programació festiva es va iniciar l'1 

de maig amb la inauguració d'una 

mostra d'imaginari festiu català a la 

capella de Sant Antoni en la qual 

s ’ e x p o s a v e n  f i g u r e s  t a n  

representatives com el Drac de la 

Bisbal, la Víbria, la Carassa o l'Arpella 

de Barcelona i que va tenir gran èxit 

de visitants. El dissabte 2 de maig, 

dins del marc de la Mediterrània Mar 

Obert, també es va realitzar un taller 

de capgrossos.

I el dissabte 9 de maig, es va 

presentar el llibre Bèsties de Festa de 

X. Cordomí, S. Udina i R. Saudell, al 

Museu de la Mediterrània, i es va 

inaugurar l'exposició «Bestiarium, un 

passeig per la nostra imatgeria 

festiva», de l'Agrupació de Bestiari 

Festiu i Popular de Catalunya, a la 

Biblioteca Pere Blasi. 
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Diferents actes commemoren els quatre-cents anys de
presència de gegants a la vila amb èxit de participació

Imatges dels 
actes de 
commemoració 
dels quatre-cents 
anys de gegants a 
la vila
que es van 
realitzar durant 
el mes de maig.
Fotografies: 
Jordi Reynés i 
Marc Roura.
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Els capgrossos torroellencs, una part essencial
del nostre imaginari festiu 

Jordi Reynés López
Àrea de Cultura, Joventut i Festes

Escriu

Tenim diverses referències (Joan 

Amades, Pere Castells, Marcel·lí 

Audivert, Josep Vert) que ens parlen 

de la presència al segle XVII d'un 

seguici que anava acompanyat per 

un drac, un tambor i uns músics. 

Pere Castells, en el Llibre de la Festa 

Major de l'any 1963 ens aporta la 

d a d a  d e  l a  p r e s è n c i a  d e  

l'Esquivamosques sense determinar 

de manera concreta a partir de quina 

data: “(...) un home que duia un cap 

de lleó i unes xurriaques a la mà que 

feia petar damunt els agosarats 

galifardeus que s'acostaven amb 

desmesura el pas de la comitiva”. 

Castells, en canvi, sí que ens concreta 

que els gegants l'any 1931 porten 

uns capgrossos a la seva comitiva.

A la revista Emporion, núm. 90, del 6 

d’octubre de 1918, Palet ens parla 

de la figura dels capgrossos amb 

aquestes paraules: “Alguna vegada, si 

algun osat o distret xavalet, 

inconscientment o amb prou males 

intencions, fos el que fos, que de tot hi 

havia a la vinya del senyor, trepitjava la 

cua de la gegantesa o intentava obstruir 

el pas del gegant, se li tirava a sobre, 

l'amorrava a terra i li estirava les orelles 

fins que el cor li deia prou, cosa que no 

solia passar fins que l'allunyament de la 

cavalcada el cridava per espavilar-ne un 

altre com aquell. Els pacífics i inofensius 

gegants ja podien ben dormir tranquils i 

c o n f i a t s  m e n t r e  e l s  v e t l l é s  

l'esquivamosques!”. Marcel·lí Audivert 

també ens aporta referències dels anys 

1910 i 1915, quan la comitiva anava 

acompanyada per un graller, l'últim dels 

quals fou Joan Custals, conegut com el 

“Maco”. Avui, però, hem de dir que el 

Maco fou besavi dels nostres Grallers 

del Montgrí.

Les actuals figures dels capgrossos de 

Torroella de Montgrí, adquirides pel 

consistori torroellenc els anys vuitanta 

al taller barceloní El Ingenio, foren, en 

un primer moment, els germans 

Marx, Chico, Harpo i Groucho. A 

aquestes també s'hi afegiren la 

figura de l'andalusa, el pagès i 

l'Home dels Nassos. 

Després d'uns anys sense sortir per 

les festes i celebracions del municipi, 

l'any 2005, l'Ajuntament de Torroella 

de Montgrí va encarregar a la Dolça 

Vilallonga un projecte per a la 

restauració de les figures dels 

capgrossos torroellencs. Així, el 27 

d'agost d'aquell any, en el transcurs 

dels actes de la Festa Major, es va 

celebrar l'acte de bateig dels nous 

capgrossos de Torroella amb una 

imatge totalment  renovada.  

L'excel·lent treball de Dolça Vilallonga 

va permetre al municipi tornar a 

gaudir d'unes figures que ja formen 

part del nostre imaginari festiu.

Les figures avui són la Mari, senyora 

vinguda a Torroella de Montgrí fa 

molts anys i que estima el seu poble 

com ningú; en Met, fervent 

La presència de nans o capgrossos en els seguicis populars del Principat no es documenta 

fins al primer terç del segle XIX. Joan Amades aporta referències que mostren ja al segle 

XVI la presència a València d'un seguici de tres parelles que representen "tres races 

humanes descendents de les velles tribus de Sem, Cam i Jafet, i figuraven, per tant, uns 

europeus, uns gitanos i uns africans". Sigui com sigui, la relació amb els gegants es va 

tornar connatural pel divertit contrast. Avui, els capgrossos continuen acompanyant les 

cercaviles saltant, ballant, empaitant les criatures i formant part de l'escorta 

imprescindible del gegant i la geganta.

Gegants i 
capgrossos a la 
plaça de la Vila 
als anys trenta.

Fotografia: 
Centre de 

Documentació 
del Museu de la 

Mediterrània.
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Pòrtic, 

Els acompanyants dels gegants, els capgrossos torroellencs

M
a
ri

Significat:
La Mari és l'andalusa, la senyora vinguda a Torroella de 
Montgrí fa molts anys, que estima el seu poble com ningú.

Alçada: 0,50 m (en repòs) / 1,80 m (carregat)

Any i lloc de construcció:
Taller El Ingenio, aproximadament el 1980.

Any de restauració: 2005

Restauració: Dolça Vilallonga

entusiasta del món del futbol; 

l'Alagi, abanderat d'aquells nous 

torroellencs que no fa gaire han 

arribat al municipi procedents de 

terres molt llunyanes; la Tuietes, 

cuinera torroellenca famosa pels 

seus platillos i rostits; en Niso, 

poeta, home de lletres sensible al 

b a t e c  c u l t u r a l  d e  l a  v i l a  

torroellenca; i l'Home dels Nassos 

que amb nas renovat ens fa ballar cada 

dia de sant Silvestre.

El seguici torroellenc, a més, va 

incorporar dues figures noves per la Festa 

Major de l'any 2007: l'Esquivamosques i 

el Duc. L'Esquivamosques fou creat a 

imatge del lleó que porta l'espasa del 

gegant de Torroella. El Duc representa 

una au emblemàtica del massís del 

Montgrí i, molt present en el nostre 

territori, acompanya no només les 

cercaviles, sinó també els correfocs de 

Festa Major.

A banda d'aquests capgrossos, el 

2008 es va presentar el gegantó, que 

commemora la figura d'en Pauet, el 

barquer, l'últim barquer de la vila, 

abans de la construcció del pont.

Bateig dels 
capgrossos el 27 
d’agost de 2005
Fotografia: 
Jordi Reynés



A
la

g
i

Significat:
Antigament era Chico, un dels germans Marx, però en ser 
restaurat per la Dolça Vilallonga el 2005 es convertí en 
l'Alagi. Nouvingut a la vila, procedeix de terres molt 
llunyanes.

Alçada: 0,50 m (en repòs) / 1,80 m (carregat)

Figura original:
Taller El Ingenio, aproximadament el 1980.

Any de restauració: 2005

Restauradora: Dolça Vilallonga
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Tu
ie

te
s

Significat:
Abans que la Dolça Vilallonga el renovés era Harpo Marx, 
però ara és una cuinera torroellenca famosa pels seus 
platillos i rostits.

Alçada: 0,50 m (en repòs) / 1,80 m (carregat)

Figura original:
Taller El Ingenio, aproximadament el 1980.

Any de restauració: 2005

Restauradora: Dolça Vilallonga

N
is

o

Significat:
L'antic Groucho Marx en actualitzar-se, es va convertir  
en el Niso, l'home de lletres sensible al batec cultural de la 
vila torroellenca.

Alçada: 0,50 m (en repòs) / 1,80 m (carregat)

Figura original:
Taller El Ingenio, aproximadament el 1980.

Any de restauració: 2005

Restauradora: Dolça Vilallonga

M
e
t

Significat:
Fervent entusiasta del món del futbol.

Alçada:
0,50 m (en repòs) / 1,80 m (carregat)

Figura original: 
Taller El Ingenio, aproximadament el 1980.

Any de restauració: 2005

Restauradora: Dolça Vilallonga
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E
sq

u
iv

a
m

o
sq

u
e
s

Significat:
Es tracta d'un personatge vinculat al bestiari històric 
torroellenc que s'ha volgut recuperar i que, segons 
s'explica en diferents articles de l'Emporion i del Llibre de la 
Festa Major, espantava tots aquells nens i nenes que 
gosaven acostar-se massa a la parella de gegants. 

Alçada: 0,50 m (en repòs) / 1,80 m (carregat)

Any de construcció: 2007

Constructora: Dolors Sans

H
o
m

e
 d

e
ls

 N
as

so
s Significat:

És una representació d'un personatge de la mitologia 
catalana que, segons explica Joan Amades, simbolitza 
l'any i, per tant, diuen que té tants nassos com dies li 
queden a l'any. Només se'l pot veure el trenta-u de 
desembre, que és el dia de Sant Silvestre.

Alçada: 0,50 m (en repòs) / 1,80 m (carregat)

Figura original
Taller El Ingenio, aproximadament el 1980.

Any de restauració: 2005

Restauradora: Dolça Vilallonga

D
u

c

Significat:
És un dels capgrossos estrenats recentment. Fa 
referència a una au emblemàtica del massís del Montgrí i 
és un nom molt vinculat al municipi, ja que representa 
diferents entitats.

Alçada: 0,50 m (en repòs) / 1,80 m (carregat)

Any de construcció: 2007

Constructor: Nuxu Perpinyà
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Significat:
Pauet el barquer és el nou gegantó de la vila. 
Commemora la figura del barquer i representa en 
Pauet, del carrer del riu, el darrer que féu aquest ofici a la 
vila entre el s.XIX i XX, abans que es construís el pont. 
Segons una entrevista de Pere Blasi del Llibre de la Festa 
Major de 1930 era un personatge “esquerp i bosquetà, 
però bonàs i molt assequible”.

Pes: 12 kg (amb roba)

Any de construcció: 2008

Constructor: Nuxu Perpinyà
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L'Espai Ter és una de les obres més 
importants que es desenvoluparan 
aquest mandat i té com a objectiu 
donar resposta a les limitacions actuals 
que té el municipi pel que fa a 
equipaments. S'ha concebut com un 
pavelló apte per a usos culturals molt 
diversos - representacions teatrals, 
concerts, balls popular, trobades, 
conferències, etc. - i  estarà 
perfectament condicionat com a 
pavelló firal, fet que permetrà fer un 
salt de qualitat a la Fira de Sant Andreu 
i obrirà noves possibilitats en l'àmbit 
de la dinamització econòmica. 

La redacció del projecte ha inclòs les 
conclusions del procés de participació 
ciutadana que es va impulsar a mitjan 
2008 per conèixer les necessitats i 
recollir idees que permetin fer un 
equipament realment ajustat a les 
necessitats del nostre municipi. Al final 
d'aquest procés, a banda d'aspectes 
tècnics i de funcionalitat, es va decidir 
descartar l'ús esportiu, ja que això 
comportava requeriments molt 
específics que condicionaven la 
polivalència que se li volia donar.

L'Espai Ter estarà emplaçat a la façana 
sud de Torroella, al costat del carrer 
del Riu Ter, i ocuparà una superfície de 
3.114,94 metres quadrats. S'aixecarà 
darrere del que havia estat el mas 
Radresa, finca que l'Ajuntament va 
enderrocar el mes de juny perquè 
e s t à  a f e c t a d a  p e l  p r o j e c t e  
d'urbanització de l'entorn de l'Espai 

Ter. L’execució d'aquesta obra 
representa el pas previ a la construcció 
del nou equipament. Comporta una 
inversió de 486.128,84 €, finançats pel 
Fonts Estatal d'Inversió Local, i 
consisteix en la urbanització del tram 
situat entre el que serà l'Espai Ter i el 
carrer del Safareig. Es farà un tram de la 
nova avinguda de la façana sud i 
s'adequarà una àmplia zona verda. 
També s'actuarà al tram final de carrer 
del riu Ter. 

La sala principal del nou pavelló estarà 
estructurada en dos nivells —planta 
baixa i altell—, ocuparà una superfície 
de 900 metres quadrats i estarà 
connectada mitjançant unes grans 
portes a la zona verda adjacent. Tindrà 
una capacitat per a prop de cinc-cents 
cinquanta espectadors asseguts, entre 

la platea i l'amfiteatre. A la primera 
planta hi haurà els camerinos i l'espai 
d'oficines d'administració.

A l'interior del recinte s'hi accedirà 
per un porxo exterior que donarà 
pas a un ampli vestíbul perfectament 
adaptat com a espai per a 
exposicions. La façana del vestíbul 
estarà coberta per una gran vidriera 
que permetrà tenir visió directa de 
la zona verda exterior.

A banda de la seva funcionalitat, 
l ' e d i f i c i  s e r à  u n  e l e m e n t  
arquitectònic de gran bellesa i 
perfectament integrat a l'entorn, 
que funcionarà com a dinamitzador 
d'aquest àmbit urbà de Torroella 
q u e  a  p o c  a  p o c  s ' a n i r à  
desenvolupant.

Les obres de l'Espai Ter, el pavelló polivalent,
començaran a primers del 2010

El projecte constructiu del futur pavelló polivalent Espai Ter es troba en un fase molt 
avançada de la seva redacció. Es posarà a exposició pública el setembre i es licitarà l'obra 
a final d'any, perquè els treballs comencin a començament del 2010.

Projecció virtual 
de l'Espai Ter des 
de l'aparcament 

del riu Ter i 
baixant pel carrer 

Girona.
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La Biblioteca Municipal Pere Blasi dobla
els préstecs i el nombre d'usuaris en dos anys
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El mes d'abril de 2007 vam estrenar la nova Biblioteca Municipal Pere Blasi, un 
equipament molt esperat que es va condicionar en el que havien estat les antigues 
cavallerisses de Can Quintana. La seva construcció s'havia convertit en una veritable 
necessitat per als nostres usuaris, cada cop més nombrosos gràcies als canvis que havíem 
començat a implantar des del 2004 i que ben aviat van deixar l'antiga biblioteca petita i 
del tot insuficient, condicionada en un espai de 300 metres quadrats. 

La nova biblioteca té una superfície 
de 1.000 metres quadrats, un espai 
ampli i lluminós que convida a passar-
hi  l 'estona l legint.  Té una 
infraestructura adequada als serveis 
que s'hi presten i està equipada amb 
tecnologies com Internet o WIFI. 

Aquests dos primers anys de 
funcionament han servit per 
c o n s o l i d a r  l a  p o s a d a  e n  
funcionament i per iniciar una nova 
etapa en la qual volem que els usuaris 
en sigueu els protagonistes. Per 
aquest motiu, volem donar-vos les 
gràcies a tots perquè sense vosaltres 
la biblioteca no seria el que és. 

Dia a dia hem anat augmentant 
notablement tant els préstecs i com 
els usuaris. De 1.800 préstecs el 
maig del 2007, hem passat a 3.800 
préstecs el març del 2009. Pel que fa 
a visitants hem augmentat un 10% i 
hem arribat a la xifra de 3.500 usuaris 
cada mes. Tenint en compte que a 
Torroella som més d’11.000 
habitants, es pot valorar positivament 
l'evolució de la biblioteca.

Qualitat ivament també hem 
ampliat el ventall de serveis, un dels 
q u a l s  é s  e l  n o s t r e  b l o c  
http://bibliotecapereblasi.blogspot
.com, on mensualment hi pengem 
les novetats, les activitats i enllaços 
d'interès local i cultural. Hem fet 
activitats per promocionar la 
lectura com l'hora del conte per a 
infants i adults o l'activitat estrella 
com és el club de lectura, amb unes 
20 persones apuntades. Han 
passat per la biblioteca escriptors 
com Salah Jamal, Joaquim Pijoan o 
Miquel Martín.

També hem col·laborat regularment 
amb diferents àrees de l'Ajuntament 

per poder difondre la carta de 
serveis de la biblioteca, com la fira de 
Terra de Pirates de l'Estartit, 
Mediterrània Mar Obert, hores del 
conte per a adults, conjuntament 
amb l'Oficina Municipal de Català, 
exposicions diverses o l'activitat de 
Poemes de Món.

La nostra voluntat és la de continuar 
treballant en aquesta línia i millorar el 
servei, perquè estem convençudes 
que la biblioteca és un element que 
fomenta el civisme i la cohesió social. 

Escriu
Cristina Rufí i Juanals
Directora de la Biblioteca Municipal Pere Blasi



Com puc adoptar un gos o un gat?
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Per tal de donar resposta a aquesta 

problemàtica, l'Ajuntament disposa d'un 

servei de recollida d'animals que es 

realitza a través d'una empresa, quan es 

detecta algun gos potencialment perillós, 

o de la mateixa Policia Local, quan es veu 

clarament que es tracta d'un animal 

manyac. Els dos primers dies de la 

retirada de la via pública la custodia és a 

càrrec de l'empresa i a partir del tercer, i 

d'acord amb la llei, els animals, han de 

passar a un centre d'acollida d'animals de 

companyia. Això té un cost per a 

l'Ajuntament, ja que per cada animal 

dipositat s'ha de pagar una quantitat que 

oscil·la els 100 euros. En el nostre cas el 

centre de referència és la Protectora 

d'Animals i Plantes de Figueres. 

Per minimitzar les despeses i augmentar 

el percentatge d'animals que es retornen 

o es donen en adopció, l'Ajuntament 

compta amb la col·laboració molt 

valuosa de l'Associació Protectora 

d'Animals (APDA), una entitat local 

dirigida per Regina Holling, que té cura 

dels animals abandonats en unes 

instal·lacions municipals. La tasca del 

col·lectiu és extraordinària i ens ha 

permès mantenir la majoria de gossos al 

nostre municipi i aconseguir un 

percentatge molt elevat d'adopcions.  

Des de l'Ajuntament volem fer públic el 

nostre agraïment a aquesta entitat pel 

seu elevat grau de compromís i civisme, 

actitud que reverteix en tot el conjunt 

del municipi. La seva implicació és 

fonamental per al bon funcionament 

d'aquest servei municipal.

El Servei d'Adopció i Recuperació d'Animals
s'ha fet càrrec de cinquanta gossos abandonats des del 2008

Per bé que en els darrers anys la sensibilització ciutadana sobre la protecció dels drets 
dels animals ha anat incrementant, la realitat ens demostra que encara registrem un 
elevat nombre de gossos abandonats a la via pública. En el cas del nostre municipi, des del 
2008 fins ara el Servei d'Adopció i Recuperació d'Animals, que gestiona l'Àrea de Medi 
Ambient i Salut, s'ha hagut de fer càrrec de cinquanta gossos, una xifra prou important 
que entre tots hauríem de poder reduir progressivament. 

Per recuperar un gos o un gat perdut que ha estat recollit a la via 
pública, el propietari de l'animal s'ha de dirigir a les oficines de la 
policia municipal amb la cartilla sanitària de l'animal amb les 
vacunacions, el comprovant del cens municipal i pagar les taxes 
corresponents. Tal com especifica la Llei de protecció dels 
animals el termini per recuperar un animal sense identificació és 
de 20 dies. Transcorregut aquest termini, es considerarà 
abandonat. Posteriorment, qualsevol persona interessada el 
pot sol·licitar en adopció. Per fer-ho, només cal sol·licitar-ho a 
l'Àrea de Medi Ambient i Salut de l'Ajuntament.
 
D'altra banda, per evitar abandonaments d'animals no desitjats, 
l'Ajuntament també té una base de dades de propietaris que 
volen donar el seu gos o gat en adopció, la qual cosa facilita el 
contacte amb persones que volen tenir-ne un.

Si voleu més informació: www.ajtorroella.org/animals

Servei d'Adopció i Recuperació d'Animals
Àrea de Medi Ambient i Salut  Tel.: 972 75 25 33



Les Trobades de Música Mediterrània es
consoliden com a jornades de referència a Catalunya

El Museu de la Mediterrània va posar en marxa l'any 2006 les Trobades de Música 
Mediterrània, una iniciativa que va néixer amb la voluntat de posar en comú diferents 
experiències musicals d'arrel tradicional lligades al nostre país. En aquestes quatre 
primeres edicions s'han consolidat plenament com un referent per a l'estudi i la difusió 
d'aquest tipus de música. Representen, a més, un dels pocs espais de trobada per a 
estudiosos i aficionats a la música de la Mediterrània que actualment hi ha en l'àmbit 
dels Països Catalans. 

Les Trobades de Música Mediterrània 

s'organitzen al voltant del pont festiu 

de l'1 de maig i compten amb la plena 

implicació del Departament de 

Cultura i Mitjans de Comunicació de 

la Generalitat de Catalunya. Durant 

tres dies es convida una àrea 

geogràfica de la Mediterrània amb la 

idea que ens mostri la seva música i la 

seva cultura. Per aquest motiu, les 

trobades es fan de manera paral·lela a 

la fira Mediterrània, mar obert, que 

basa l'eix central de la seva proposta a 

mostrar la realitat de la cultura 

convidada. 

La primera edició es va fer el 2006 

amb el cant polifònic com a eix 

temàtic. A banda de conferències i 

tallers amb experts en aquest gènere, 

es van programar nombrosos 

concerts de grups catalans, sicilians, 

sards i corsos. La segona edició es va 

dedicar a la música tradicional de l'illa 

de Sardenya, mentre que el 2008 es 

va convidar les illes d'Eivissa i 

Formentera.

El País Valencià, a l'edició del 2009

Aquest any, s'ha convidat al País 

Valencià, una comunitat on la música 

en el seu sentit més ampli està molt 

arrelada. 

Des del començament, la voluntat 

del museu ha estat la de no quedar-

se només en tallers per a especialistes 

sinó d'obrir les trobades a la població.  

La valoració dels participants és molt 

positiva i això ens anima a continuar 

treballant per un esdeveniment 

Escriu
Antoni Roviras i Padrós
Director del Museu de la Mediterrània

I, II, III i IV 
Trobades de 
Música de la 

Mediterrània.

I

II

III IV

original que s'està consolidant a 

Catalunya. Cal recordar que un dels 

eixos fundacionals del Museu de la 

Mediterrània és el de la música, per la 

qual cosa aquestes trobades es 

converteixen per a nosaltres en un 

moment molt especial de l'any, que 

ens permet obrir les portes a 

estudiosos i al gran públic perquè 

d'una manera pràctica i participativa 

puguem descobrir experiències 

musicals i de ball del nostre entorn 

cultural més proper.
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La reurbanització d'aquests carrers es 

feia del tot necessària per molts 

motius, no només estètics. Hem de 

tenir en compte que es van urbanitzar 

a l'entorn dels anys 60 i 70 i que 

presentaven nombroses deficiències 

pel que fa a serveis. 

En aquesta primera fase s'ha actuat en 

els carrers del Port, Platja, l'Escala i Ter 

Vell.  L'obra ha tingut un cost global de 

901.780 euros i ha comptat amb una 

subvenció de 300.000 euros de la 

Generalitat a través del PUOSC. Els 

treballs han consistit en la renovació 

total del serveis i la pavimentació dels 

vials amb panots. També s'ha renovat 

l'enllumenat, col·locat nou arbrat en 

algun tram i s'han soterrat alguns fils 

elèctrics. Tot plegat donarà com a 

resultat un entorn urbà de qualitat, 

embellit i molt apte per al trànsit de 

vianants. Cal remarcar que els carrers  

quedaran a un sol nivell i s'ha deixat un 

pas per a vehicles.

La millora de carrers es completarà a 

partir de setembre amb l'inici de les 

dues fases següents en què està 

desglossat el projecte i que es 

desenvoluparan conjuntament. En 

total comportaran una inversió 

d'1.464.723 euros i abastaran els 

carrers Eivissa, Roma, Pintor Mascort, 

Roca Maura, Església i Víctor Concas.  

També es compta amb una subvenció 

de 300.000 euros del PUOSC. A tots 

aquests carrers se'ls donarà el mateix 

tractament que a la primera fase.

Salt de qualitat urbanística

En poc temps la transformació 

urbanística de l'Estartit ha estat més 

que evident i hem vist com s'han 

remodelat espais tan importants com 

el carrer de Torroella, o les places del 

Pou Nou i del Port, a banda de 

millores puntuals en altres vies. En 

aquests moments, però, encara tenim 

diferents projectes sobre la taula que 

acabaran de consolidar aquesta 

transformació, com ara la remodelació 

del passeig marítim, la urbanització 

d'Els Griells i la consolidació de la 

muntanya d'El Molinet.

Destí turístic competitiu

Des de l'Ajuntament pensem que si 

volem ser un municipi turístic de 

referència i volem competir amb altres 

destinacions potents de la Costa 

Brava, hem de tenir un entorn urbà 

endreçat i agradable per als nostres 

visitants. Per això estem destinant-hi 

molts esforços i fent nombroses 

gestions amb altres administracions 

per explorar totes les vies de 

finançament o subvencions possibles 

que ens facin més suportables les 

inversions. Tota aquesta feina és 

paral·lela a la que ja es fa en l'àmbit de la 

promoció turística, la millora dels 

serveis a les platges o de l'oferta 

d'activitats complementàries. 

La transformació urbanística de l'Estartit

Recentment han finalitzat les obres de la primera de les tres fases de la millora dels 
carrers de l'Estartit, una actuació de gran abast que s'ha de desenvolupar dins de l'anella 
més propera al nucli antic i que transformarà completament el seu entorn urbà. Per a 
l'Ajuntament aquesta intervenció és estratègica per consolidar la població com a 
referent turístic de qualitat.

Imatges dels 
carrers de la 

Platja i del ter 
Vell, dos dels que 

s’han remodelat 
recentment. A 
dalt, les places 

del Port i del Pou 
Nou, espais 

remodelats el 
2007.
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Josep Maria Rufí i Pagès
Alcalde de Torroella de Montgrí

Josep Maria Rufí i Pagès (ERC) va ser proclamat el 20 de juny nou alcalde de Torroella de 
Montgrí, després que Joan Margall (UPM) presentés la renúncia en compliment del pacte 
de govern que van subscriure UPM i ERC. Un dels punts de l'acord preveia l'alternança a 
l'alcaldia, que s'ha concretat a mitjans de mandat. En aquesta entrevista el nou alcalde 
ens explica com afronta la nova etapa i quines seran les seves prioritats.

Com afronta aquesta etapa com a 

alcalde?

«Molt il·lusionat pel privilegi d'ocupar 

el càrrec de màxima responsabilitat 

municipal i amb la voluntat de 

continuar treballant com he fet fins 

ara. Un municipi és sempre una 

organització complexa, amb infinitat 

de necessitats, fins i tot en moments 

de bonança econòmica. En un 

context de dificultats com l'actual, 

aquesta realitat es fa més difícil, per 

tant, la meva prioritat ha de ser dirigir 

l'ajuntament amb seny i sentit comú».

Què es pot fer des de l'Ajuntament 

per fer front a la crisi?

«La resposta s'ha de fer des de molts 

àmbits, però els ajuntaments som una 

eina bàsica per detectar situacions de 

risc i per promoure actuacions al 

servei de la dinamització econòmica. 

La inversió pública és un dels 

instruments i per això hem engegat 

projectes  dinamitzadors.  La  

remodelació del carrer d'Ullà i Teatre o 

la dels carrers més cèntrics de l'Estartit, 

amb uns bons serveis i un espai públic 

net i ordenat, són elements al servei 

de la qualitat de vida, però també 

imprescindibles per a la promoció 

econòmica, comercial i turística.»

La construcció de l'Espai Ter també 

cal interpretar-la així?

«Disposar d'un pavelló polivalent és 

una vella aspiració que deriva d'una 

evident limitació d'espais públics que 

acullin des d'un concert, a una 

representació teatral, passant per una 

festa, un congrés o una mostra 

comercial. Des de l'Ajuntament 

també ho entenem com un element 

de dinamització social, cultural i 

econòmica, que ha d'oferir moltes 

oportunitats. La redacció del projecte 

està arribant a la recta final i la previsió 

és que l'obra pugui començar a 

primers del 2010.»

La crisi ha afectat greument les 

possibilitats econòmiques de 

l'Ajuntament?

«Els ajuntaments pateixen a 

conseqüència del seu sistema de 

finançament i per això, des de l'àmbit 

local, fa temps que es reclama a l'Estat 

una reforma de la llei per dotar-los de 

més recursos. Tot plegat ha fet que 

una de les principals vies d'ingressos 

hagi estat la construcció. En alguns 

casos amb una gran dependència i, 

fins i tot, un abús, de manera que la 

caiguda del sector ha generat 

problemes de liquiditat. A Torroella 

hem notat la davallada, però aquesta 

dependència no era, ni molt menys 

tan acusada, amb la qual cosa 

l'impacte ha estat moderat.»

Com es compensen aquests 

menors ingressos?

«Fent un esforç de contenció, amb 

planificació a curt i llarg termini, i 

racionalitzant la despesa. Cal ser 

molt rigorosos. Hem analitzat 

acuradament totes les despeses, 

especialment les que no són de 

caràcter obligatori. La majoria de 

partides s'han ajustat, a excepció de 

les de caràcter social. Això ha 

permès que la capacitat inversora 

encara sigui força elevada i es 

mantingui sensiblement per sobre 

del nivell de 2008.

Quin balanç en fa d'aquests dos 

primers anys al govern?

«Crec que hem fet una bona feina i 

estic satisfet de com estem 

desplegant el pla de treball traçat. Tot i 

que a l'anterior mandat ERC i UPM 

havíem estat a l'oposició, teníem un 

coneixement de la realitat municipal i, 

per tant, va ser força fàcil establir un 

marc de prioritats que facilités l'acord 

de govern. A partir d'aquí, la feina ha 

estat desenvolupar-lo. El pacte ha 

funcionat correctament i amb una 

gran lleialtat per totes les parts. Si hi 

hagut diferències, s'han debatut i s'ha 

arribat a l'acord.»

El LEI reclama la tramitació de 

l'EMD i que el seu electorat no 

entendria la continuïtat al govern si 

això no prospera. 

«Per al conjunt del municipi és 

important que l'Estartit estigui 

representat al govern municipal. Des 

d'ERC vam defensar-ho, tot i que la 

seva presència no era necessària per 

aconseguir una majoria. Aquests dos 

anys han estat molt positius. Hem 

demos t r a t  que  l ' e t apa  de  

confrontació entre els dos nuclis està 

superada i que cal mirar endavant. 

Tots els partits polítics portàvem al 

nostre programa, i així ho recull el 

pacte de govern, que cal millorar la 

descentralització administrativa. Però 

cal fer-ho amb seny. En aquest 

mandat hi haurà un acord de tots els 

grups municipals sobre aquest tema. 

Després, dependrà de la Generalitat 

amb quina figura.»
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La valoració del camí recorregut és 
molt positiva. Amb tot, la voluntat 
dels dos municipis és la de fer un salt 
de qualitat en les nostres relacions i 
p e r  a i x ò  h e m  m a n t i n g u t  
darrerament un seguit de reunions 
de tècnics municipals per tal de 
d o n a r  u n  n o u  i m p u l s  a  
l'agermanament. 

Des de l'Àrea de Cultura, Joventut i 
Festes estem treballant en aquest 
projecte i voldríem que tothom que 
vulgui ens doni un cop de mà. Així 
doncs, si teniu cap idea, suggeriment 
o proposta us demanem que ens la 
feu arribar a Casa Pastors. Volem que 
el contacte sigui permanent i vagi més 
enllà de la festa de l'agermanament. 
D'altra banda, us detallem algunes de 
les iniciatives que ja s'han consensuat 
tirar endavant per al 2009.

Planificació prevista 2009

Desenvolupament d'un protocol de 
comunicació

Treballarem mútuament per reforçar 
la informació que fem arribar tots dos 
municipis a la població. Per part 
nostra, estem estudiant crear un espai 
a l'agenda d'activitats dedicat a les 

activitats més destacades que es 
desenvolupen a Torrelles.

Presència en algunes manifestacions 
culturals i socials de tots dos municipis

- Presència de Torroella a l'Aplec de 
Pàques Juegues de Torrelles (13 d'abril) 
- Visita de Torroella durant el Festival de 
jazz de Torrelles (8 de juliol). 
- Visita de Torrelles durant el Festival de 
Músiques de Torroella (14 d'agost)
- Visita de Torrelles per l'Aplec de Santa 
Caterina (22 de novembre)

Intercanvi entre joves

El 27 de maig passat un grup de joves de 
l'IES Montgrí va desplaçar-se fins a 
Torrelles i durant tot el dia van compartir 
diferents activitats amb joves de la localitat.  

Intercanvi esportiu

El 21 de juny passat  diferents clubs 
esportius de ciclisme i bàsquet de 
Torrelles de la Salanque van desplaçar-se 
a Torroella de Montgrí per desenvolupar 
d i ferents  act iv i ta ts  esport ives  
conjuntament amb els clubs del nostre 
municipi. En acabar les activitats, els clubs 
participants van fer un dinar de 
germanor al pati de Can Quintana.

Jornada d'intercanvi d'experiències 
en el marc del petit comerç

S'organitzarà una xerrada sobre 
l'experiència en temes de 
comerç (16 o 17 d'octubre en el 
marc de l'exposició dedicada al 
comerç  local).

Presència de Torrelles a la Fira de 
Sant Andreu

La Fira de Sant Andreu és un dels 
principals esdeveniments socials i el 
gran aparador de la realitat social, 
cultural i econòmica del nostre 
municipi. En la propera edició 
Torrelles disposarà d'un estand 
propi que li permetrà difondre la 
seva realitat a tots els visitants.

Intercanvi entre escoles  

La proposta és que vinguin nens i 
nenes de Torrelles a Torroella de 
Montgrí a conèixer el municipi a 
través de la seva història, la seva 
riquesa natural, el seu patrimoni 
arquitectònic, però també a través 
de la llengua catalana. Es tractaria de 
tenir contacte amb altres centres 
d'ensenyament del municipi de 
manera que els nens i les nenes es 
coneguessin i fessin activitats 
conjuntament.

Acordem treballar aquesta proposta 
amb vista als casals d'estiu que 
organitzen tots dos municipis a 
l'estiu. També acordem treballar 
aquesta proposta el curs vinent 
2009-2010.

Activitats amb joves

Des de Joventut es treballarà en 
l'organització d'alguna activitat o 
projecte amb els joves d'ambdós 
municipis relacionat amb la música, 
els patins, etc.   

Donem un nou impuls a l'agermanament amb Torrelles

L'any 1989 el nostre municipi va formalitzar l'agermanament amb el municipi de 
Torrelles. D’aleshores ençà s'han anat desenvolupant nombrosos actes que han reforçat 
els nostres llaços i han servit per aproximar la realitat de les dues poblacions, tant des 
d'un punt de vista social, com cultural. Amb tot, els dos municipis hem obert un procés de 
treball que ha de permetre donar un nou impuls a l'agermanament.  

Torrelles va 
organitzar el juny 

de 2008 una festa 
dedicada a la 

cultura popular i 
tradicional de 

Catalunya, en la 
qual gegants, 
capgrossos i 
Grallers del 

Montgrí van ser 
convidats.



El CEDIAP Baix Empordà ofereix:

El CDIAP Baix Empordà ofereix atenció precoç
als alumnes d'educació infantil del nostre municipi 
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El Centre de Desenvolupament Infantil i Atenció Precoç del Baix Empordà està portant 
a terme, des del mes de març, un atenció regular als alumnes de zero a sis anys del 
nostre municipi. La seu del servei s'ha fixat a l'escola bressol Petit Montgrí i els usuaris 
potencials són tots aquells nens i nenes en situació de risc o trastorns en el 
desenvolupament que, a més, tenen dificultats per desplaçar-se fins a la seu central del 
servei, a Palamós.

El CDIAP Baix Empordà està format 
per un equip multidisciplinari que 
atén tots els aspectes que afecten el 
creixement global del nen, en totes 
les seves dimensions: afectiva, 
social, educativa, sanitària, escolar, 
etc. Ofereixen un acompanyament 
a les famílies en el procés de 
creixement del seu fill.

El CDIAP atén la petita infància de la 
comarca des de l'any 1988 i té la 
seu permanent a Palamós. Es tracta 
d'un servei públic concertat amb 
l'Institut Català d'Assistència i 
Serveis Socials de la Generalitat, i 
està gestionat per la Fundació 
Privada Oreig.

El seu objectiu és atendre i prevenir 
els trastorns i disharmonies del 

desenvolupament de l'infant, entès 
com un procés que integra el 
creixement i la maduració física, 
funcional i mental. Es pretén facilitar 
que tots els infants tinguin el medi 
(familiar, escolar i social) més 
favorable possible.

Què és l'atenció precoç?

S'entén per atenció precoç el 
conjunt d'intervencions adreçades a 
la població infantil de zero a sis anys, 
a la família i a l'entorn, que tenen 
com a objectiu donar resposta al 
més aviat possible a les necessitats 
transitòries o permanents que 
presenten els nens amb trastorns en 
el desenvolupament o que corren 
el risc de patir-ne. 
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· Diagnòstic dels infants i del seu medi familiar i social.

· Atenció terapèutica interdisciplinària a l'infant i al seu entorn familiar i social: atenció a 

la família i seguiment i orientació a l'escola. 

· Avaluació i seguiment dels diagnòstics i de la intervenció terapèutica.

· Atenció i seguiment dels infants en situació de risc (psicològic, biològic i/o social) de 

patir algun trastorn o disharmonia en el desenvolupament en els primers anys de vida. 

· Sensibilització, detecció i prevenció dels trastorns de desenvolupament de la infància: 

programes de coordinació i seguiment dels infants atesos amb els professionals de 

sanitat, d'educació i de serveis socials de la zona.

· Participació, promoció i recerca i docència a la zona, participació en cursos de 

formació universitària; formació continuada dels professionals del centre; organització 

de jornades sobre temes referents a l'atenció a la infància; i participació en col·loquis de 

pares per tal de sensibilitzar sobre les necessitats de l'infant. 

El diagnòstic precoç i el tractament 
adequat proporcionen al nen els 
estímuls necessaris per facilitar-ne al 
màxim el desenvolupament.

A qui va adreçat el servei?

Als infants que manifesten dificultats 
o alteracions en el desenvolupament 
durant la primera infància que 
comprometen el desenvolupament 
psíquic, personal i/o social. 

Als infants que es troben en situació 
de risc biològic, psicològic, 
ambiental o sensorial. 

A famílies a les quals preocupa algun 
aspecte del desenvolupament del 
seu fill.
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Balanç positiu de la feina feta

El grup d'UPM ens vam presentar a les eleccions municipals 
del 2007 amb un eslògan molt clar: “Dóna-li un tomb a 
l'Ajuntament”. Dos anys més tard, puc dir, amb tota claredat, 
que ja hem donat un tomb a l'Ajuntament, canviant 
dinàmiques errònies i reorganitzant-lo per adaptar-lo a la 
realitat de Torroella de Montgrí i l'Estartit l'any 2009.

En l'aprovació del cartipàs municipal de la nova legislatura ja 
vam redefinir l'Ajuntament en macroàrees que organitzava 
els regidors i regidores en àrees temàtiques i que pretenia el 
treball transversal. Un any més tard, vam introduir una 
reorganització tècnica, de caràcter gerencial, que ha permès 
l'agilització de l'execució de les decisions de l'equip de govern 
i el treball per objectius, intentant evitar la lentitud de 
funcionament de les administracions públiques. 

Des del primer dia vam dir que l'objectiu prioritari d'aquest 
govern era la construcció d'un pavelló polivalent, necessari 
des de fa anys, per a les múltiples activitats que organitza 
l'Ajuntament i les diferents entitats. Durant el mes d'agost 
aprovarem el projecte executiu i abans de finals d'any 
començaran les obres.

També hem posat fil a l'agulla en la construcció d'un Arxiu 
Municipal digne, on hi dipositarem l'arxiu històric del nostre 
municipi i l'arxiu administratiu que genera l'Ajuntament. El 
projecte està aprovat i abans de final d'any començaran les 
obres.

Hem recuperat el projecte de recuperació del Nucli Antic de 
Torroella i l'Estartit amb les obres de rehabilitació del carrer 
d'Ullà i Teatre, i la 1a fase de reurbanització dels carrers de 
l'Estartit.

A part de grans obres d'urbanització o de nous equipaments 
necessàries pel futur hem tirat endavant o projectat obres de 
menor envergadura però igualment importants. Cal 
destacar que ja han començat les obres de remodelació de 
diferents equipaments municipals: el Cinema Montgrí, el 
Consell Municipal de l'Estartit, el Convent dels Agustins, i 
finalment l'antiga Biblioteca, on hi encabirem àrees 
municipals i alliberarem lloguers que estem pagant.

Cas a part mereix la construcció del Tanatori, on hem 
treballat intensament per corregir les deficiències del 
projecte inicial i finalment han pogut començar les obres.

Hem fet, doncs, molta feina i encara en queda molta per fer. 
Durant aquests dos anys hem treballat molt i ho hem fet 
amb un equip de govern encapçalats pel nostre cap de llista i 
alcalde, Joan Margall i amb un equip de regidors i regidores 
que gestionaven àrees molt importants. A partir d'ara, amb 
nou alcalde fruit del pacte de govern entre UPM i ERC, els 
regidors i regidores del nostre grup continuaran treballant 
amb la mateixa intensitat que ho han fet fins ara, al servei de 
les persones del nostre municipi.

UPM

Un alcalde responsable per a un gran municipi

ERC ha estat històricament un partit d'acció, plenament 
compromès amb la realitat del nostre país i la construcció 
nacional. També s'ha distingit per la seva profunda vocació 
municipalista, que és un àmbit de l'administració pública 
fonamental per poder desplegar un projecte sòlid de país. 

En el cas del nostre municipi, les persones que hem 
representat ERC a l'Ajuntament hem estat sempre molt 
fidels a aquest plantejament i a una manera de fer i 
d'entendre la política local. En ocasions hem tingut 
responsabilitats directes de govern, i en d'altres la 
casuística electoral ens ha col·locat a l'oposició. Tant en un 
lloc com en l'altre, però, hem procurat desenvolupar la 
nostra feina amb rigorositat, esperit constructiu, i amb 
absoluta independència de plantejaments electorals que 
busquen únicament el rendiment polític.

El resultat de les darreres eleccions municipals van situar 
el nostre partit en una posició determinant per a la 
formació d'una majoria de govern. Com bé sabeu, 
després d'un intens procés de negociació amb CiU i 
UPM, que van empatar en nombre de regidors, 
l'assemblea local es va decantar per formar un govern 
d'esquerres. En el marc de la negociació, es van posar 
sobre la taula molts aspectes de programa per cercar 
punts de consens i establir prioritats sobre el que calia fer 
durant el mandat. Fruit de la negociació, a més, es va 
plantejar un element novedós en la política municipal, que 
era l'alternança a l'alcaldia.

Per a un partit amb vocació de govern aquesta opció se'ns 
plantejava com una oportunitat històrica que no podíem 
defugir. Ens oferia la possibilitat de demostrar al conjunt de 
la població la nostra manera de fer i les ganes de treballar 
des del més alt càrrec de representació municipal.

La proclamació del nostre cap de llista, Josep Maria Rufí, 
com a alcalde, és un fet molt important per a la nostra 
secció local, que eleva encara més el nostre compromís 
amb el municipi. La responsabilitat que comporta el 
càrrec no ens preocupa. Tenim un molt bon alcalde. El 
coneixem bé, sabem que és una persona sensible, 
propera, coneixedora de la nostra realitat, que 
desenvolupa la seva tasca amb gran passió i que no 
estalviarà hores per millorar el que tenim i ajudar els qui 
més ho necessiten.

La feina d'alcalde és molt més que fer projectes, ja que hi 
ha una gran part de la feina que no es veu. Un alcalde ha 
de saber liderar, coordinar i generar complicitats tant a 
dins com a fora de l'ajuntament. En el fons, ha de ser 
coneixedor de les dinàmiques de treball internes, de les 
relacions veïnals i de les possibilitats del municipi. A més, la 
feina de representació institucional també és molt 
important.  Tots aquests són aspectes que en Josep Maria 
Rufí sabrà desenvolupar  amb eficiència i honestedat.

Encara que potser dos anys sigui poc temps, estem 
convençuts que a finals de mandat, més enllà de les 
afinitats polítiques de cadascú, tots els veïns i veïnes 
estarem molt orgullosos del nostre alcalde.

ERC
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Discurs fet al Ple d'investidura del nou alcalde

El pacte de govern entre UPM i ERC preveia el canvi 
d'alcalde a mitja legislatura. Avui, amb aquest acte, 
celebrem el compliment d'aquest  pacte. 

En el ple de votació com alcalde de Joan Margall, el grup 
municipal de l'Estartit Independent (LEI) va votar en 
blanc, sense pronunciar-se per cap dels dos candidats 
que es varen presentar. 

Posteriorment, a l'hora de fer el cartipàs, el grup de 
l'Estartit Independent va ser convidat a entrar en el 
govern municipal. Per això es va subscriure un acord 
entre UPM-ERC i LEI.

Aquest acord preveia l'acabament del procés de 
tramitació de l'EMD de l'Estartit, continuar les inversions 
a l'Estartit i que jo mateix formés part del nou govern 
municipal com a regidor de Turisme. 

Tal com preveu el reglament del Consell Municipal de 
l'Estartit, l'Eduard Vila, de LEI, n'ocupa la presidència, 
com a força més votada al poble de l'Estartit.

La fidelitat del LEI al govern municipal ha estat total 
durant aquests dos primers anys de la legislatura, s'ha 
avançat en les inversions, però no en la tramitació de 
l'EMD.

Avui el vot de l'Estartit Independent, el vot de la majoria 
dels veïns de l'Estartit, ha estat per al Sr. Josep Maria Rufí.  
Ha estat un vot molt meditat, debatut i consensuat amb 
els diferents membres del nostre grup. No és un vot per 
especular, és un vot honest i és un vot compromès amb 
el govern municipal, i especialment amb  el seu nou 
alcalde, Josep Maria Rufí (ERC). LEI no és necessari 
perquè el govern tingui majoria, però tot i així confiem 
que el govern municipal que vostè encapçala des d'avui 
continuarà amb l'aplicació de l'acord, seguirà comptant 
amb LEI per a la governabilitat municipal i vostè liderarà, 
davant dels diferents partits representats a l'Ajuntament, 
la tramitació de l'aprovació inicial de l'EMD pel poble de 
l'Estartit, en un termini que ha de tenir data de caducitat. 
Si no és així, el poble de l'Estartit no entendria la nostra 
permanència al govern indefinidament.

Només cal recordar a tots els assistents què diu el primer 
paràgraf de l'acord: «L'equip de govern de Torroella de 
Montgrí-l'Estartit, format per UPM-ERC, és plenament 
conscient que aquest mandat serà clau per al 
desenvolupament formal i efectiu de l'EMD de l'Estartit. 
Es tracta d'un compromís adoptat molt abans de les 
eleccions municipals pel conjunt de les forces polítiques 
municipals`(...).” Que així sigui.

Per acabar, vull agrair la feina feta pel Sr. Joan Margall com 
a alcalde, i felicitar i desitjar molta sort al Sr. Rufí com a 
nou alcalde del municipi i dels seus pobles, Torroella de 
Montgrí i l'Estartit. 

L’EI

Temps de canvis 

Primer de tot volem aprofitar aquestes ratlles per agrair un 
altre cop i molt sincerament la feina feta, la dedicació personal 
i l'entrega d'en Carles Negre com a regidor i com a alcalde 
d'aquest municipi després de la seva marxa a l'empresa 
privada, fet que no li ha permès seguir com a regidor.

El pas d'en Carles per l'Ajuntament ha estat clau i fonamental 
per al municipi. Clarament es distingeix un abans i un després, 
tant per la seva empenta, entrega, dedicació incondicional 
com pel canvi en les maneres de l'ajuntament, entenent 
aquest com l'eina principal de servei al poble i pel poble, 
sense distincions ni exclusions. S'ha de reconèixer que, tot i 
les dificultats en que es va trobar l'ajuntament, va impulsar 
projectes difícils, heretats d'anteriors governs, com el de Can 
Quintana, donant-li contingut i viabilitat, va aconseguir sanejar 
les finances municipals intervingudes pel Síndic de Comptes 
de la Generalitat. Va complir tots els objectius i compromisos 
del seu programa electoral del 2003 (cosa molt poc freqüent 
en política), va deixar tot un reguitzell de projectes fets o en 
marxa que ara s'estan executant, com la muntanya de 
l'Estartit, la carretera Torroella de l'Estartit, els carrers de 
l'Estartit, la rotonda de la Torre de les Bruixes, la biblioteca, 
l'escola bressol, el tanatori, el polígon industrial i un llarg etc., i 
d'altres que ara s'han parat com la piscina municipal, els 
Griells, l'avinguda Països Catalans, el carrer del Roser...

Un abans i un després, això és el que ha representat també el 
pas “sense pena ni gloria” d'en Joan Margall per l'alcaldia, 
simplement recordar que en el nostre discurs de comiat li 
varem desitjar més sort i encert com a regidor que pas la que 
ha tingut com a alcalde d'aquest municipi. Recordar que, al 
poc temps d'haver entrat, no quedava ni cinc del superàvit de 
més d'un milió d'euros que es va trobar i que es va gastar en 
coses banals i no productives pel be del poble. Recordar que 
l'únic que ha fet és donar continuïtat al que s'ha trobat en 
marxa, no sense complicar-ho i entortolligar-ho, com el 
polígon industrial que, després de més d'un any del termini, 
no s'han acabat les obres ni els problemes, o la piscina que, 
per qüestions polítiques, va parar i enterrar, amb un cost de 
més de 120.000 € pel poble. Recordar que no ha aconseguit 
ni una sola subvenció nova o millorada de les que va trobar, 
això tenint en compte que els socialistes són els que 
governen a la Generalitat. I tants altres tristos recordars.  

Un abans i un després és el que esperem del Sr. Josep M. 
Rufí, ni que sigui per necessitats polítiques, ja que està en 
franca minoria dins l'equip de govern, tres regidors d'ERC 
contra sis de UPM. De tota manera el Sr. Rufí ja s'ha preparat 
el terreny per poder governar tot sol, per això ha anat buidant 
de contingut els plens de l'ajuntament i només hi ha deixat el 
que estrictament marca la legalitat, i així tots els demés temes 
els aprovarà ell, directament per decret d'alcaldia.

En el nostre discurs d'investidura li vàren recordar que CiU 
estem a l'ajuntament per fer feina, per ésser productius i per 
col·laborar en tot el que calgui, sempre, evidentment des de 
la nostra posició d'oposició municipal a què ens han relegat. Si 
hi ha respecte per tots els grups polítics, sense mentides, 
exclusions i demagògies com fins ara amb el Sr. Margall, 
nosaltres estarem en plena disposició, com sempre, d'ajudar 
a tirar endavant aquest municipi.      

CIU



GEAS: “Deu anys salvant vides i al servei
de la gent del mar a la Costa Brava”

Amb aquell grup d'especialistes, el 

consistori volia garantir la protecció 

dels submarinistes que freqüentaven 

les illes Medes, convertides en un 

referent mundial. El 1998, una unitat 

formada  per  s i s  busse jadors  

començava a cobr ir  e ls  300 

quilòmetres de perímetre de la Costa 

Brava i també els rius, llacs i afluents 

que conformen la resta del territori 

gironí, oferint, 24 hores al dia, tasques 

de rescat, però també d'inspecció i 

prevenció bàsica per evitar l'alta —

sinistralitat a mar , protecció del 

patrimoni cultural, històric i natural 

submergits, cerca i desactivament 

d'artefactes explosius, seguretat en 

competicions o activitats lúdiques en el 

medi aquàtic o subaquàtic...

Per celebrar deu anys de feina, 

acostant-la al municipi, el passat mes de 

febrer els GEAS van realitzar una 

exposició al Consell Municipal de 

l'Estartit que portava el nom de «Deu 

anys salvant vides i al servei de la gent 

del mar a la Costa Brava. Com els bons 

amics, hi som quan ens necessites». La 

mostra era un espectacular recull 

d'imatges, documents i dades del treball 

— realitzat fins al dia d'avui. Trenta tres 

explosius desactivats, 45 quilos de 

corall intervinguts a pescadors 

furtius, tres rescats dins de coves 

submarines el darrer, a la cova del 

Francès el 2006 , l'actuació en 

vint-i-dos naufragis, la protecció en 

c e n t  n o r a n t a - d o s  p r o v e s  

esportives... Tot i que són anys de 

molta feina, el cap de primera dels 

GEAS, Fernando Aguirre, destaca 

que cada cop hi ha més rescats i 

menys cadàvers,  “la gent comença 

a ser més prudent i a prendre més 

mesures de seguretat”, assenyala, i 

afegeix que “al mar se li ha de tenir 

molt respecte”.

—

—

Fa més de deu anys que els GEAS (Grupo de Especialistas en Actividades Subacuáticas 

de la Guardia Civil) cobreixen les comarques de Girona des del seu quarter situat a 

l'Estartit. El maig de 1997, l'aleshores alcalde torroellenc, Josep Ferrer va sol·licitar el 

seu establiment al municipi.

01. A la vall de
Núria, el 2004,

immersió sota el gel.

02. Detector
de metalls.

03. Rescat.

04. Preparació
per immersió.

05. Naufragi.

06. Reflotament
de les restes

d'un naufragi.

07. Propulsor
submarí.

08. Demolició
submarina.

Fotografies cedides
per GEAS.
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Escriu
Sílvia Yxart
Col·laboradora d’EL MONTGRÍ



Actes commemoratius
dels quatre-cents anys de

gegants a la vila:
recull d’imatges

L home dels nassos a la plaça’La Víbria

Grallers Fi dels actes de commemoració dels quatre-cents anys de gegants a la vila

 Nan Cucut de la Colla de Ciutat Vella Els gegants dins l’església de Sant GenísL Arpella’

Els gegants preparant-se per sortir Els gegants de l’EstartitEls gegants sortint de l’església

Fotografies de Jordi Reynés i Marc Roura
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